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MSK z tördelés, korrektúra

Páty Község Önkormányzata az Idősek Világnapja alkalmából szeretettel meghívja Önöket 

a Művelődési Házban (Kossuth u. 77.) tartandó ünnepségére és az azt követő vacsorára.
Jelentkezéseiket kérjük tegyék meg a Művelődési Házban személyesen, vagy telefonon a 06 23 343 550-es, 
vagy a 06 30 5765533, 06 30 329 9669-es számokon. A részvétel 120 fő részére biztosított.

2023. október 4-én, szerdán 18 órakor, 

 Kedves 65 év feletti pátyi Hölgyek és Urak!

Idősek napja 
Meghívó



Várhatóan mire megjelenik ez a lapszám szeptember elején a kivitelező a Rákóczi út, Telki út és 
Iskola utca közti, legforgalmasabb szakaszát befejezi. Itt a szegélykövek letétele mellett, az 
útmarást követően több réteg aszfalt került a főútra. A későbbiekben a Bocskai utca és a 
Zsámbéki-kanyar közötti szakaszon szintén új kopóréteget kap.

A Torbágyi út mentén épülő körforgalom szeptember végéig teljesen elkészül, addig a 
türelmüket kérjük. Az autópálya lehajtó ezen szakaszának átadása októberben várható. Idén 
1,4 kilométernyi főutat újítanak fel a településünkön kormányzati beruházás részeként, ezt 

az autópálya lehajtó építése kapcsán írta elő a környezetvédelmi hatóság. A Telki út elejét is leaszfaltozzák közvet-
len a kereszteződés előtt egy rétegben, de ez csak a borzasztó állapotban lévő út ideiglenes javítása. Itt a Közút 
tervei szerint komolyabb alapozással egybekötött útépítés lesz, amint lesz rá forrás. A hídtól a Príma Áruház 
bejáratáig ajánlatot kért be az önkormányzat, és ha minden jól megy, jövő tavasszal az is felújításra kerül saját 
finanszírozásból. Ez a szakasz már nem volt benne az állami beruházásban, ezt az önkormányzatnak kell állnia és 
a Közútnál külön engedélyeztetnie. 

Eredetileg szinte egyszerre készült volna el a két útszakasz. Viszont a Telki út felújításának engedélyes tervei 
majdnem fél évvel később készültek el, mint az autópálya lehajtónak, és mielőtt a Közút éppen kiírta volna a 
közbeszerzést erre a szakaszra, akkor állította ideiglenesen le az Építési és Közlekedési Minisztérium a még el nem 
indult beruházásokat. Az autópálya lehajtó építésének közbeszerzése (ami a környezetvédelmi hatóság előírásának 
következtében magában foglalta a Rákóczi út kopóréteg cseréjét, halkabb aszfaltra) viszont már ekkor lezajlott és 
az építés is elkezdődött, így ezt a beruházást nem érintette a döntés.

Augusztus elején egy összehangolt munka eredményeként a helyére került a Telki úti új gyalogoshíd. Köszönjük a 
szép híd legyártását Pörge Miklósnak és csapatának! Köszönjük mindenkinek, aki részt vett a híd lebontásának és 
felállításának folyamatában. Valamint köszönöm a Príma Áruház tulajdonosának, hogy megkeresésemre támogatta a 
beruházás költségének a felét.

A Zsámbéki-kanyarban található lakópark mellett a buszfordulótól a Határ útig zajvédő fal épült a nyáron, többen 
érdeklődtek, hogy ezt miért rendelte meg az önkormányzat? A zajvédő fal építését (ami a Kormány által finanszí-
rozott és még a NIF által elindított beruházás része) nem az önkormányzat kérte, hanem civil kezdeményezésre, 
helyszíni zajszint méréseket követően írta elő a Kormányhivatal Környezetvédelmi Főosztálya, aki erről korábban 
közmeghallgatást is tartott, amelyen 27 fő jelent meg.

Sokan kérdezik, hogy miért nem a Telki út?

Hídfelújítás

Zajvédő fal

Székely László – polgármester

Szádváriné Kiss Mária – főszerkesztő MSK z
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BEKÖSZÖNTŐ

32023. augusztus  szeptember–

„Könyv, toll, tinta, ceruza,/rontom-bontom,/kezdődik az 
iskola,” – úgy bizony, már megérkeztek a tanulós hét-
köznapok. Becsengettek. Diáknak, szülőnek egyaránt. 
Mostani, „mesélősebb” lapszámunkban azonban még 
számba vesszük a friss nyári élményeket. Olvashatnak 
továbbá megvalósult fejlesztésekről, jövőbeni tervek-
ről, helytörténeti érdekességekről, megdöbbentő egész-
ségügyi statisztikákról, s számtalan aktualitásról. Beszél-
getünk elköteleződésről, kitartásról, hitről, olyasmikről, 
amiket magunkkal vihetünk a becsengetés utánra is. 

Szeretettel ajánlom a Pátyi Kurír nyári magazinját 
Őszelő havában!

BECSENGETTEK

NYÁRI ÚTÉPÍTÉSEK
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2023. augusztus  szeptember–

KÖRFORGALOM-ÉPÍTÉS A TORBÁGYI ÚTON

Szeptember végére elkészül a Torbágyi út mentén 
a körforgalom, október végére várhatóan átadják 
az autópálya-lehajtó ezen szakaszát is. 

Az útépítések mind a pátyi autópálya-lehajtó kiemelt 
állami beruházásának részei, amely keretében megépül:

– egyrészt az M1-es autópályán a Pátytól délre 
fekvő Sasfészek-tó pihenőhely szelvényezés szerinti 
bal oldalának szintbeni csomópontja, valamint a Pátyot 
Biatorbággyal összekötő 81106-os jelű közút (Torbágyi 
út) között épül egy út;

– másrészt az első ütemben kiépült út folytatásként 
alakítanak ki egy másik utat a Zsámbék, Páty és 
Budakeszi között futó 1102-es közútig.

A Sasfészek-tó pihenőhely meglévő csomópont-
jából indul az új szakasz, amely hozzávetőleg 1040 
méter hosszú lesz, és két sávon épül ki a 81106-os útig. 
Ebben a részprojektben két új körforgalmú csomó-
pont is létre jön, valamint a Füzes-patak hídját fel-
újítják, a meder rendezésével együtt, emellett a 81106-os 
utat mintegy 160 méteren átépítik.

www.paty.hu

ÚJ GYALOGOSHÍD

Páty Község Önkormányzatának és a helyi Príma 
Áruház tulajdonosának közös finanszírozásában 
megújult a község legnagyobb gyalogoshídja.

Augusztus 4-én egy összehangolt munka eredménye-
ként a helyére került a Telki úti új gyalogoshíd. A 2 mé-
ter széles és 10 méter hosszú, valamint 4,5 tonna súlyú 
acél szerkezetű hidat két daru emelte be a helyére pén-
teken éjjel. A beruházásra azért volt szükség, mert a 
régi faszerkezetű hidat a hangyák a hosszú évek alatt 
kikezdték és már kezdett balesetveszélyessé válni.

Köszönjük a szép híd legyártását Pörge Miklósnak 
és csapatának! Köszönjük mindenkinek aki részt vett a 
híd lebontásának és felállításának folyamatában. Valamint 
köszönjük a Príma Áruház tulajdonosának, hogy meg-
keresésemre támogatta a beruházás költségének a felét.

ÚJ STREETBALL PÁLYA FÜZES-PATAK MELLETT

Igazi csapatmunka eredménye a július közepén átadott 
új streetball pálya, amely a Füzes-patak melletti téren 
épült meg. A sportpálya megvalósulása az Alapítvány 
Páty Fejlesztéséért, az Önkormányzat, a PVK és a 
HelloParks összefogásának köszönhető. Fontos kie-
melni, hogy az iparterületen fejlesztő HelloParks az 
Önkormányzat megkeresésére elsőre igent mondott 
és támogatta a beruházást, amiért köszönet.

Köszönöm továbbá mindenkinek, aki munkával, 
vagy anyagilag részt vállalt a pálya kivitelezésében. Kí-
vánom, hogy legyen hasznára a fiataloknak és a moni-
torok helyett még egy alternatívát kínálva járuljon hozzá 
a szabadidejük sportos eltöltéséhez!

A Telki út melletti értékes zöld területet pedig lé-
pésről lépésre megújítjuk, szép parkká fejlesztjük.

Székely László – polgármester

Székely László – polgármester
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Székely László – polgármester

A Zsámbéki-kanyarban található lakópark mel-
lett a buszfordulótól a Határ útig szinte teljesen 
elkészült már a zajvédő fal, a Kormány által fi-
nanszírozott és még a NIF által elindított beru-
házás keretében, melynek költsége hozzávető-
leg 100 millió Ft.

A zajvédő fal építését a Páty Zsámbéki-kanyar 
Lakóparkért Egyesület még 2016-ban kérte, észrevé-
teleiket a Kormányhivatal a későbbiekben figyelembe 
vette, amelynek eredménye lett, hogy a Környezetvé-
delmi Főosztály helyszíni vizsgálatok után elrendelte 
a zajvédő fal megépítésének kötelezettségét.

ZAJVÉDŐ FAL A ZSÁMBÉKI-KANYARBAN

ELHUNYT PÁTY KÖZTERÜLET-FELÜGYELŐJE

Hegedüs Gábor 2020. január elsejétől, a Rendészeti 
Iroda megalakulásától dolgozott a Polgármesteri Hivatal 
közterület-felügyelőjeként. Munkáját mindig maximális 
elhivatottsággal, lelkiismeretesen végezte, a település-
hez, az itt lakó állampolgárokhoz és a vezetőihez is 
lojális és elkötelezett volt. Az önkormányzati rendészeti 
pályán töltött több mint tíz év alatt mindvégig nagy 
hivatástudattal szolgált, hűen az esküjéhez. 

Családja (felesége és négy gyermeke) mellett barátai 
és kollégái is együtt gyászolják. Nyugodjon békében!

TETŐFELÚJÍTÁS A TYÚKANYÓ ÓVODÁBAN

Elkészült a Tyúkanyó 1 és 2 óvoda épületek tető-
felújítása. A munkálatok része volt az ereszcsere, 
a födémszigetelés, valamint a Tyúkanyó 2 eseté-
ben az esővíz elvezető rendszer kiépítése is. 

Tavaly megtörtént a Tyúkanyó 1 épület esővízelve-
zetésének kialakítása, valamint a falak injektálásos víz-
szigetelése. Jövő nyáron szeretnénk kívülről szigetelni 
és színezni az épületeket, így a két meglehetősen rossz 
állapotú épületből 3 év alatt lépésről lépésre gyönyörű 
óvoda lesz, melyekben öt csoport működik.

KÉSZÜLŐDÉS A TÉLRE
Bár még javában tart a nyár, most kell felkészülni 
a téli fűtés szezonra. A művelődési ház, a könyvtár, 
a Közösségi Ház és az Óvoda Tyúkanyó épüle-
teiben nyáron megtörtént a húsz-harminc éves, 
vagy még régebbi kazánok cseréje, ezzel jelen-
tősen fog csökkenni az energiafogyasztás.

Egy több önkormányzat részvételével kiírt köz-
beszerzés keretében sikerült áram esetében két, gáz 
esetében három évre kedvező fixált áron szerződni.

Dr. Bencze Gergő János – alpolgármester

Néhány nappal halála előtt – írták csapattársai – még kevéske erejével a kórházi ágyban fekve is arról 
győzködte feleségét, hogy mielőbb szeretne visszamenni dolgozni. Hegedüs Gábor Sándor, aki hosszú, 
de mindvégig méltósággal viselt betegségben, 57. életévében hunyt el augusztus 29-én.

Székely László – polgármester

2023. augusztus  szeptember–
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MSK z

2023. augusztus  szeptember–

A polgármester beszédében kiemelte, hogy „vallásra, 
felekezetre, társadalmi és politikai különbségre, államhatárra 
tekintet nélkül, minden magyar számára ünnepnap a mai. 
Magyarország a hit és az összetartozás ereje, valamint a valódi 
cselekvés által született meg, és maradhatott életben több mint 
1100 esztendőn át. A 21. században megjelenő kihívások, 
nehézségek is csak ezzel a hittel, összefogással és a tettek erejével 
küzdhetők le.” Majd az utóbbi évek régészeti feltárá-
saira utalva felhívta a figyelmet, hogy „már a Honfoglalás 
óta kisebb-nagyobb megszakításokkal éltek itt őseink, akiknek 
hol a Tatárjárás, hol a török megszállás viszontagságait kellett 
kibírni, de mindig újrakezdték. Így mondhatni, hogy az 
államalapítással szinte egyszerre telepedtek meg a mai Páty 
térségében is őseink, vagyis immár több mint 1100 éve lakjuk 
ezeket a dombokat.”

A jelenben pedig fontos látni, zárta beszédét Székely 
László, hogy „erős államot, csak összetartó, nemzeti öntu-
dattal rendelkező polgárokból lehet kovácsolni, mert a Haza: 
lelki, szellemi, politikai és gazdasági egység is. Ezt kell meg-
őriznünk és továbbadnunk a következő generációk számára!”

Minden magyar ünnepe

SZENT ISTVÁN NAP PÁTYON

Páty Község Önkormányzata augusztus 19-én tartotta kenyérszenteléssel egybekötött Szent István napi 
ünnepi megemlékezését a Széchenyi téren. Székely László polgármester ünnepi beszéde és Dr. Németh 
László atya kenyérszentelése után a Tatros Együttes táncháza következett, majd a Gríz zenekar húzta a 
talpalávalót az utcabálon.

A LEGIDŐSEBB PÁTYI KÖSZÖNTÉSE

Virágcsokrot, a Caffe Trevi Cukrászda által aján-
dékba adott csodaszép tortát és a miniszterelnöki ok-
levelet adta át neki a polgármester. Gizi néni, aki 1928-
ban ugyanezen az ingatlanon a már azóta lebontott 
szülői házban látta meg a napvilágot, még mindig 
aktív életet él. Rendszeresen olvas, naplót ír és face-
bookozik is. A látogatóknak pedig még egy saját versét 
is elszavalta. 

Isten éltesse még évekig egészségben sze-
rető családja körében!

A jelenleg legidősebb, Pátyon született lakost, Kovács Ferencné, Gizi nénit köszöntötték júliusban, 95. 
születésnapján Székely László polgármester, Polgár Sándorné anyakönyvvezető és az Egyetértés 
Nyugdíjas klub tagjai. 

MSK z



OKTATÁS

ÉVKEZDÉS CSALÁDI ÖKO NAPPAL

Erre az évre is készülünk egy 
népmesével, amit egész évben több 
formában is bemutatunk, feldol-
gozunk a gyermekekkel, persze a 
csoportokban a napi mesélés sem 
maradhat el. Tudatos tervezésünk 
része a környezettudatos nevelés 
terén való előrelépés, az új tartal-
mak keresése. Nagyon fontosnak 
tartjuk nevelő munkánknak ezt a 
területét, ezért minden évben újabb 
és újabb témákat, ötleteket, játé-
kokat csempészünk bele. Két éve 
kezdtünk mélyebben foglalkozni az 
állatvédelemmel, ennek is köszön-
hetjük, hogy nemrég Állatbarát Óvo-
da lettünk.  

Kiemelten kezeljük a gyermekek 
mozgásfejlődésének támogatását is. 
Mozgáskedvük felkeltésére folyama-
tosan új lehetőségeket tárunk eléjük, 
ez nem lesz másként ebben az évben 
sem. Több területhez is kapcsolódik 
szeptember hónapra szóló kezde-
ményezésünk: „mosolyogva tekerj, 
egészséges leszel!”!

Mivel látjuk a gyerekek nehéz-
ségét ezen a téren, ezért a beszéd-
fejlettségüket, kommunikációjukat 
is kiemelten támogatjuk. Rengeteg 
anyanyelvi játékkal, dramatizálással, 
mesével, beszélgetéssel igyekszünk 
elősegíteni fejlődésüket.

Fontosnak tartjuk a közösségek 
építését. Számunkra ez elsősorban 
az óvodai csoportok közösséggé 
formálását jelenti. Legtöbb gyermek 
az óvodában találkozik először 
ilyen formában és mennyiségben 
kortársakkal, ez bizony nagyfokú

A 2023/24 nevelési év az 1027. tanév a Magyar oktatásban. Ez azonban nem jelenti, hogy a pedagógu-
saink esetleg, poros módszerekkel próbálkoznak, sokkal inkább a folyamatos megújulás jellemző ránk. 
Minden évben arra törekszünk az év eleji tervezési időszakban, hogy rengeteg újdonsággal keltsük fel a 
gyermekek érdeklődését a világ dolgai iránt. Hisszük, hogy a sok kreatív tevékenység, a sok élmény, a 
cselekvésekbe, önálló tapasztalatszerzésekbe rejtett tanítás hatással van a gyermekekre, jól megala-
pozza iskolai éveiket.

72023. augusztus  szeptember–

óvodánk tiszteletbeli tagja. Nyitott 
szemmel jár minden félretett alap-
anyagban meglátja, milyen játékot 
lehetne belőle készíteni. A gyer-
mekek kedvencei, a csiga futam, a 
katapult, a patkó-dobó, a szörny 
célba dobó, diótörő, lovagló… és 
még sok más. Az Öko-játékok mellett 
kézműveskedésre is lehetőségük lesz 
a gyermekeknek. Amíg a családok a 
játékokat próbálgatják, lehetőségük 
lesz egy kis beszélgetésre, gyümölcs-
fogyasztásra. 

A nyár folyamán fenntartónk, 
Páty Község Önkormányzata fel-
újította a Tyúkanyó épület első és 
hátsó szárnyának tetőszerkezetét, 
több helyen, ahol szükséges volt 
javítási munkák és festések valósul-
tak meg. A Tyúkanyó hátsó épüle-
tében egy új kazán került beüzeme-
lésre. A PVK szakemberei elvégezték 
a nyári kazánkarbantartást, a játszó-
téri eszközeink biztonságos állapotát 
havonta ellenőrzik. A sok nyári 
esőnek és a rendszeres ápolásnak 
köszönhetően, udvaraink kápráza-
tos állapotban várják a gyermekeket! 
Kollégáink pedig nagy szeretettel!

Demény Erika – Óvodavezető

alkalmazkodás megtanulását kíván-
ja meg, melyre az életük során is 
szükség lesz. Ennek a kialakulása is 
tudatos nevelő munka eredménye.

Természetesen a szülők is kö-
zösségünk részei. A beszoktatás idő-
szakában fontos számunkra a szülők 
bizalmának elnyerése, hiszen leg-
drágább kincsüket bízzák ránk. A 
szülős beszoktatás alkalmával lehe-
tőséget adunk az óvónő munkájá-
nak megismerésére is. A családokkal 
való kapcsolattartásunk, környezet-
tudatos nevelésünk fontos esemé-
nye, a minden évben megrendezésre 
kerülő CSALÁDI-ÖKO-NAP, 
melyet Páty község civil szervezetek 
számára kiírt pályázatból befolyt ösz-
szegből valósítunk meg. Sok család 
várja már ezt a könnyed, de mégis 
tartalmas rendezvényt, ahol gyer-
mekek és szüleik, rengeteg élményt 
szerezve tölthetik el a délelőttöt az 
óvoda udvarán.

Idén, szeptember 23-án, reggel 9 
órától várjuk a családokat, a Csi-
csergő épületünk udvarán, hogy bir-
tokba vegyék a játékokat, melyeket 
évek óta Imre bácsi készíti, aki  
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www.bocskaisuli.hu

BOCSKAISOKKKOKTATÁS
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ÉS CSAK EGYRE BŐVÜLÜNK!

Iskolánk folyamatos bővülése miatt 23 osztály indul 
az idén. A tantermek száma azonban 22 volt még 
júniusban. Páty Község Önkormányzata rendkívüli 
gyors támogatásával elkészült a 23. terem is, a kémia 
szertárból, valamint egy raktár egybenyitásából.

Nagyon köszönjük a Képviselő-testület támo-
gatását! Így már nyugodtan kezdődhet a 2023/ 
2024. tanév.

Fenyvesi Zsolt – igazgató

A SULIHŐS program keretén belül jutottunk el a 
világversenyre. Fantasztikus és felejthetetlen élmény-
ben volt része azoknak a tanulóknak, akik az év 
folyamán atlétika diákolimpián vagy az iskolai atlétika 
versenyen vettek részt. Kipróbálhatták magukat a 
FunZone helyszínén, ahol a különböző atlétikai szá-
mokban mérethették meg ügyességüket, amit nagyon 
élveztek. A színvonalas megnyitó után, izgalmakkal 
teli versenyzéseket láthattunk. A bocskais tanulók ha-
talmas szurkolással fogadták a versenyzőket. Nagy 
sikert aratott, igazi kedvenc lett a világbajnokság kaba-
laállata, Youhuu, a rackajuh.

Nagyon jól érezte magát mindenki, köszönjük a 
lehetőséget!

AZ ATLÉTIKA VILÁGBAJNOKSÁGON JÁRT A BOCSKAI SULI

2023. augusztus  szeptember–

Barna Anita  Vörös Vera és  –  testnevelő tanárok 

Különleges élmény, izgalmas verseny, rengeteg érdekesség – és köszönet, hogy a bocskaisok is részt 
vehettek a budapesti atlétikai világbajnokság nyitónapi esti alkalmán. 
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OKTATÁS

Óriási segítség ez azoknak a csa-
ládoknak, akik nem tudják megol-
dani gyermekük elhelyezését a több-
hetes szünidő alatt. Csak az étkezés 
költségtérítéses, minden más in-
gyenes. A változatos, színes prog-
ramokról pedagógusok és pedagógiai 
asszisztensek gondoskodtak. 

A tartalmas és vidám napokból 
idén sem maradt ki a csillámteto-
válás, filmnézés, fagyizás a Caffee 
Trevi Cukrászdában, a pólóbatiko-
lás, óriás buborékfújás, névre szóló 
karkötő készítése, festés, rajzolás, lufi-
ból figurák hajtogatása, a trambulin. 
Volt jelmezbál és lézerharc is. Külön 
nagy sikert aratott a helyi rendőrök 
(Fehér Tamás és Gebri József) elő-
adása a kerékpáros és rolleres köz-
lekedésről, beszélgetés aktuális té-
mákról, mely a gyerekeket nap mint 
nap érinti. A Cukorborsó Kert-
vendéglő „Készíts magad pizzát!” pro-
jektje elnyerte a tanulók különdíját. 
Balázs Attila és a Cukorborsó stábja 
kivonult az iskolába, ahol megismer-
tették a gyerekekkel a pizzakészítés 
csínját-bínját. A Pátyi Kovászda friss 
pereceit is nagyon szépen köszönjük! 
A Pátyi Levendulás Kert látogatása 
is meglepetés volt. A finom leven-
dula aromájú illatzsákok készítése 
is nagy élményt nyújtott.

Felsorolhatatlan az a sok élmény, 
amiben tanulóink részesültek a nyár 
folyamán. Köszönjük mindenkinek, 
aki valamilyen formában támogatta 
a színvonalas nyári napközit, szebbé 
és felejthetetlenné tette a sokszor 
kánikulai hőségben zajló napokat!

Külön köszönet a pedagógusok-
nak és pedagógiai asszisztenseknek 
és az ő munkájukat segítő személy-
zetnek! Ismét dübörgött a nyári 
napközi.

                                                                                                 

Az idei vakáció sem nélkülözte az egyre népszerűbb nyári napközit. Már sokadik éve az önkormányzat 
jóvoltából működik iskolánkban a változatos programokat nyújtó nyári tábor. 

DÜBÖRGŐ NYÁRI NAPKÖZI

2023. augusztus  szeptember–

 Silingi Anna 
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2071 Páty, Kossuth L. u. 77. 06 23 343 550     muvhaz@paty.hu
             Pátyi Művelődési Ház

     
PÁTYI MŰVELŐDÉSI HÁZ

KULTÚRA

2023. SZEPTEMBER

Dátum Időpont Program Helyszín

2023.09.09. 10.00  Lekvár nap Hagyományok Háza

2023.09.09. 14.00  Pincehegyi nyitogató Pincehegy

2023.09.15. 15.00–18.00  Retro véradás Művelődési Ház

2023.09.16. 19.00  Tábortűz és éneklés Páty Község Kórusával Nagyrét

2023.09.16.  Kulturális Örökség Napja Közösségi Ház

2023.09.17.
 Kulturális Örökség Napja 
 Faluséta a régészeti feltárások helyszíneihez

2023.09.23. 10.30  Nefelejcs bábszínház Művelődési Ház

2023.09.24. 14.00  Társasjáték Klub Művelődési Ház

2023.09.30.  civil-ÍZ-áció - borok, ételek, közösségek eseménye Pincehegy

2023.09.30. 14.00  Levendulás nap Hagyományok Háza

2023. OKTÓBERI ELŐZETES

Dátum Időpont Program Helyszín

2023.10.04. 18.00  Idősek Világnapja Művelődési Ház

2023.10.06. 17.00  Aradi vértanúk megemlékezés Országzászló

2023.10.07. 15.00
 Irodalmi Barangolások Kiss Eszterrel -
 Évadnyitó nyári irodalom

Közösségi Ház

2023.10.07. 18.00  Egyetértés Nyugdíjas Klub - Idősek napi bál Művelődési Ház

2023.10.14. 10.00–11.30  Bölcsiszínház Kővári Eszter Sárával Művelődési Ház

2023.10.20. 18.00  Szájon lőtt tigris – Rejtő-est a Déryné program támogatásával MH Nagyterem

2023.10.23.  ’56-os megemlékezés és fáklyás felvonulás MH Nagyterem

ÁLLANDÓ PROGRAMOK

Ringató: Szerda  9.30–10.00
Felnőtt néptánc: Kedd 20.00–22.00
Tatros táncház: Minden hónap első csütörtök 
                        19.30–23.00
Ovis néptánc: Kedd 16.45–17.45
                     Csütörtök 16.45–17.30
Ovis angol: Kedd 15.30–18.15
Baba-mama angol: Kedd   9.30–10.30
Pokémon Klub: Szerda 17.00–19.00
Női torna: Kedd-Csütörtök 18.15–19.15
                Szombat 8.00–9.00
Zumba Anettával: Hétfő-Szerda 18.30–19.30 

PSE Ritmikus gimnasztika: Hétfő 15.00–17.00
Kempo: Hétfő, szerda 17.00–18.30
Pátyi Kórus: Csütörtök 18.00–20.00
Pátyi Asszony fonó: Csütörtök 9.00–12.00 Hagyományok Háza
Sakk: Péntek 16.00–19.30
Henna Hastánc: Hétfő 18.30–20.00
                         Vasárnap 9.30–11.30 
Baba-mama Klub: Péntek 9.00–11.30
Társasjáték Klub: Minden hónap utolsó vasárnapja
Nyugdíjas Klubok:
Ady Klub: Hétfő 15.00–18.00
Egyetértés Klub: Csütörtök 14.00–18.00



Felnőtt néptánccsoportunk, a Fellegajtó Tánckör idén júliusban egyhetes erdélyi csapatépítő úton vett 
részt. A bázisunk a testvértelepülésünkön, Zsobokon volt, innen indultunk csillagtúra-szerűen egynapos 
kirándulásokra, hogy megismerjük a kalotaszegi régió természeti szépségeit és kulturális kincseit. 

Meglátogattuk Kalotaszeg legré-
gebbi templomát Magyargyerő-
monostoron, megcsodáltuk a talán 
legszebb fekvésű, Árpád-kori temp-
lomát Magyarvalkón, illetve a táj-
egység legnagyobb templomát Bán-
ffyhunyadon. Kirándulásaink során 
külön élményt adott, hogy a mű-
emlékeket bemutató lelkészekkel 
nemcsak a templomról, hanem a 
helybeli magyar közösségek életé-
ről, hagyományairól, vagy a meg-
maradásért folytatott küzdelmeiről 
is tudtunk beszélgetni.

Eljutottunk a csodaszép fekvésű, 
mindig hűsítően friss vizű Bélesi-
tóhoz is, amely 990 méter tenger-
szint feletti magasságban terül el a 
Gyalui-havasok, a Vlegyásza-hegy-
ség és az Öreghavas közé ékelődve. 
A Meleg-Szamos vizének felduz-
zasztásával jött létre, és érdekes-
sége, hogy vizét egy majdnem 8,5 
km hosszú alagút vezeti a havas-
nagyfalui vízierőmű turbinájához. 
Megmásztuk a Vlegyásza-hegység 
legmagasabb csúcsát, az 1836 m 
magas Vigyázót is. A hegytetőn 
hosszan elidőzve szívtuk magunk-
ba az erdélyi táj festői szépségét. 
Egy másik túránk során a Havas-
rekettyei-vízesésnél jártunk, mely 
mint egy menyasszonyi fátyol omlik 
le a mélyen bevágódott patakvölgy 
gátján átbukva. A legenda szerint 
egy menyasszony itt lelte halálát a 
meredélyről lezuhanva, ám a fátyla 
fennakadt egy sziklán. Az őt meg-
sirató násznép könnyeiből kelet-
kezett a vízesés. A völgyben kanyargó 
utunk során jéghideg patakon lá-
baltunk át, gyantaillatú fenyvesek-
ben jártunk, különleges virágokat 
fotóztunk, és a fenséges Fehér-
köveket is megpillanthattuk.

Előfordult, hogy olyan sötét 
felhőkkel érkező vihar csapott le, 

hogy módosítanunk kellett a prog-
ramokon, de végül mindenhová 
eljutottunk, ahova terveztük. Az 
utolsó napon a sztánai Varjúvár 
meglátogatásával Kós Károly örök-
sége előtt is fejet tudtunk hajtani.

Zsobokon szívmelengető fogad-
tatásban részesültünk, amiért nagyon 
hálásak vagyunk Gál-Máté István 
polgármester úrnak és kedves fele-
ségének, Csillának, valamint Amb-
rus Erzsikének, a ház gondnoká-
nak, Lili néninek, aki a lányainkat 
beöltöztette igazi kalotaszegi vise-
letbe, a gyermekotthon dolgozói-
nak, akik minden nap ízletes vacso-
rával vártak minket, illetve min-
denkinek, akivel módunk volt talál-
kozni. Az utolsó napunkat egy kis 

A FELLEGAJTÓ ZSOBOKON

fellépéssel, illetve közös táncos 
mulatsággal zártuk, majd a vasár-
napi istentisztelet után indultunk 
haza nemcsak a táj és az épített 
örökség szépségének emlékével, 
hanem sok-sok igazi találkozás él-
ményével.

Köszönjük Páty község Önkor-
mányzatának és a Páty Fejlesztésé-
ért Alapítványnak, hogy bérbe ve-
hettük a zsoboki vendégházat, illet-
ve a Művelődési Háznak az egész 
éves támogatását.

Próbáink szeptembertől indul-
nak újra, kedd esténként 19.30-tól 
szívesen látjuk mindazokat, akik-
nek kedvük van táncos cipőt húzni 
és elmélyedni a magyar néptánc-
kincs legszebb figuráiban.
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Bányai Réka és Zách Nóra
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TÁBOROK



TÁBOROK
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ANGOL KALAUZ TÁBOR
Az Angol Kalauz tábor ebben az évben már két alkalommal került megrendezésre; júliusban és 
augusztusban. Mindkét héten nagy érdeklődés mellett 16-16 ovissal és kisiskolással töltöttünk el 
tartalmas és vidám napokat. Sajnos többen lemaradtak róla, de jövőre folytatjuk. 

Idén a Hagyományok Háza adott 
otthont, ahol csodás környezet-
ben, a Pincehegy bejáratánál sokat 
lehettünk a szabadban, a zöldben is. 
Az Angol Kalauz módszer a játé-
kos és önfeledt nyelvelsajátításra 
épül, hogy az idegen nyelv „tanu-
lása” ne egy kötelező nyűg legyen, 
hanem örömteli élmény. Ehhez min-
den követ  megmozgatunk:  
énekelünk, mondókázunk, fogócs-
kázunk, körjátékozunk, kézműves-
kedünk, mesét olvasunk…

Mindezt persze angolul. Erre a 
kisgyermekkor ad lehetőséget, hiszen 
az életkori sajátosság része a játék. 
Így már akár baba, tipegő korban 
elsajátítható a nyelv hangzása, alap-
vető szókincse, ugyanúgy ahogy 
erőlködés nélkül mindenki megta-
nulja a saját anyanyelvét. Később 
ovis és kisiskolás korban a mód-
szert folytatva már a berögzült sza-
bályokat felismerve és nem megta-
nulva haladunk tovább, akár a Camb-
ridge gyermekvizsga megszerzéséig. 

Köszönjük Rokaly Edinának a 
tartalmas délutánt, Monori Attilának 
a finom mézeket, az Amina Csár-
dának a gyerekbarát ebédeket, az 
Élménypincének a finom kenyér-
lángost, amit mi magunk készíthet-
tünk el, a Pátyolgató óvodának pedig 
a lelkes ovisokat. 

Szeptembertől szeretettel várom a gyerekeket babás, ovis és kisiskolás 
angol foglalkozásokra Pátyon a Művházban, valamint Telkin és Budajenőn. 

See you in September!

Kép és szöveg: Laborczi Judit
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TÁBOROK

A Pátyi Pitypang Gyermek Néptánccsoport idei tábora is nagyon jó hangulatban telt. Sokat játszottunk, 
énekeltünk, táncoltunk és kézműveskedtünk a gyerekekkel. 

A PÁTYI PITYPANGOK NYARA 

Örömmel fogadtuk a „régi tábo-
rozókat” is, akik egyéb iskolai elfog-
laltságuk miatt már heti rendszeres-
séggel nem járnak táncolni, de a 
nyári táborokon örömmel vesznek 
részt.

Egy napot a Pátyi Hagyományok 
Házában töltöttünk, megnéztük a 
gyermekekkel az állandó kiállítást, 
és ezen a napon Fenyvesi Attila és 
Siklósi Eszter képzőművészek voltak 
a vendégeink, akik segítségével a 
gyerekek gyönyörű tűzzománc me-
dálokat készítettek.  

A valódi hangulatot a szavak mel-
lett vagy helyett tán a fotók jobban 
visszaadják, no meg a kicsik és na-
gyok lelkébe begyűjtött mosolyok. 

Kép és szöveg: Pergel Zsuzsanna
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TÁBOROK  PSE HÍREK 
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Tornászaink idén is több szövetségi és diákolimpiai versenyen vettek részt, ahol nagyon szép sikereket 
értek el, elismerést szerezve maguknak, iskolájuknak és egyesületünknek. A gyerekek nagy része 
ugyanakkor nem a versenyzés miatt jár edzéseinkre. 

A gyerekek a napi két edzés mellett folyamatosan 
csiszolhatták technikai tudásukat a labdarúgással kap-
csolatos játékainkkal is. Természetesen az edzések 
mellett igyekeztünk minden korosztály kedvére tenni, 
a legkisebbek a focin kívül játszótereztek, vízicsatáz-
tak, míg a nagyobbak számháborúban próbálhatták ki 
magukat. 

Sajnos a nagy meleg idén is megnehezítette a dol-
gunkat, de reméljük, hogy ennek ellenére is minden 
gyermek egy hatalmas élménnyel lett gazdagabb tá-
borunkban.  

Idén is megrendeztük hagyományos nyári focitáborunkat – immár 12. éve. Táborunkban két hét alatt 
közel 120 gyermek vett részt.
 

FOCI TÁBOR

„A sport megtanít becsületesen győzni vagy emelt fővel veszíteni. A sport tehát mindenre megtanít.” (Ernest Hemingway)

Sprinzeisz Dominik – edző

TORNÁSZ TÁBOR

Célunk, hogy a gyerekek úgy fejlődjenek, hogy köz-
ben jól érzik magukat. Pátyon az iskola tornatermét – 
minőségi tornaszerekkel – beépítve már nyolcadik éve 
biztosítunk edzési lehetőséget tornászainknak a nyári 
szünetben is, a Bocskai suli és a PSE együttműködésének 
köszönhetően. A háromhetes nyári torna táborunkban 
jó körülmények között tudtunk táborozást biztosítani 
sok edzéssel, játékkal és kirándulással. Idén 77 tornász 
jelentkezett edzőtáborunkba. Az egész évet figyelembe 
véve a tábor bajnoka Steiner Dávid lett. Gratulálunk, 
sok sikert és jó munkát kívánunk neki és minden tor-
nászunknak a további felkészüléshez! Az edzőtáborban 
tanultakat tornászaink különböző versenyeken, tornabe-
mutatókon, illetve nyílt edzéseken tudják majd megmu-
tatni. Szeptembertől a megszokott beosztással tervezzük 
megindítani az edzéseinket az iskola tornatermében.

Szakály Róbert – edző
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TÁBOROK PSE HÍREK 

A PSE ökölvívóival augusztus első hetében megkezdtük a nyári edzőtáborunkat egy csodálatos helyszí-
nen, Balatonfenyves-Imremajor központtal. A major jelentős történelmi múlttal rendelkezik, melybe 
vendéglátónk és fia részletesen beavatott. A szállás és környezete után ez volt a második kellemes megle-
petés, ami ért bennünket. Még mielőtt megkezdtük volna a tábort, máris fontos tudással gazdagodtunk. 
A Berektúrán láthattuk a Vuk írójának, Fekete Istvánnak a házát, melyet ma is laknak, láthattuk, hol 
forgatták a Tüskevárat, a Téli berket. Természetesen átbeszélgettük ezen művek legérdekesebb 
jeleneteit, ezzel is tanulva egymástól. 

ÖKÖLVÍVÓ TÁBOR

Horváth Zsolt – edző

tolóinkra. Itt is látható, hogy a sport 
többek között kitartásra is neveli őket. 

A csapattal közösen szeretnénk 
megköszönni a PSE-nek, hogy le-
hetővé tette számunkra a táboro-
zást, Ottó bácsinak, hogy szabad 
idejében levonatozott értünk, és fe-
leségemnek, aki szabadságot vett ki 
azért, hogy segítsen a felügyeletben 
a napi dolgok görgetésében. 

A sportolóinknak álljon itt az 
egykori kiváló bokszoló, Rocky 
Balboa üzenete: „Ha tudod, hogy mit 
érsz menj, és küzdj meg azért, ami jár, és 
közben viseld el a pofonokat.” Ernest 
Hemingway, aki maga is bokszolt, 
sorai pedig mindenkit ösztönöz-
zenek: „A sport megtanít becsületesen 
győzni vagy emelt fővel veszíteni. A sport 
tehát mindenre megtanít.”

A sok szépség mellett, ami körül-
vett bennünket, szót kell ejteni az 
edzésekről is. Miután július 31-én 
késő délután megérkeztünk, este 
szalonnát sütöttünk, de a reggelt 
már a tábor napi rutinja szerint 
kezdtük: 6 órakor ébresztő, 06:20-
kor már az edzősátorban voltunk, 
és megkezdtük az egyórás edzé-
sünket. Edzés után gyors mosako-
dás, reggeli, és indultunk is gyalog a 
Balatonfenyvesi szabad-strandra. 
Egész napos fürdőzés. Délután kis-
vasúttal (kisnyomtávú erdei vasút) 
visszavonatoztunk az Imremajorba, 
ahol megtartottuk az esti edzésün-
ket. Rövid bemelegítés, crossfit edzés, 
majd jött a szabadkesztyűzés. Edzés 
után a jól megérdemelt meleg va-
csora. Sportolóink remek kondíci-
ónak örvendenek, melyet mi sem 
bizonyít jobban, hogy mindezek 
után hajnalig ment a beszélgetés. 

Napról napra fejlődött a boksz-
tudás és mellette hatványozottan az 
erőszint is sportolóinknál. Az idő 
előrehaladtával megtapasztaltam, 
hogy akaraterőben sincs hiány. Itt-
ott emberfeletti teljesítmény kellett 
ahhoz a srácoknak, hogy reggel fel-
keljenek és beinduljon a sport, de 
amint a szorítóba léptek, azonnal 
elemükben voltak, éltek, mint hal a 
vízben. Az utolsó előtti nap volt egy 
sztárvendégünk is Czeizing Ottó 
bácsi személyében, aki ismét példát 
állított elénk. Mindenkivel fél órát 
pontkesztyűzött. Ez személyenként 
csupán fél óra, de Ottó bácsi eseté-
ben ez négy óra folyamatos edzést 
utáni ebédnél Ottóbával átbeszéltük 
a srácok fizikai és technikai szintjét 

 és fejlettségét. Ő is úgy látta, hogy 

-

ragyogó sportolók-emberpalánták 
csatlakoztak az ökölvíváshoz. Sokan 
alkalmasak arra, hogy kiváló verseny-
ző váljon belőlük.

A tábor ragyogóan összeková-
csolta a csapatot, melynek tagjai 
között szerepel két kiváló lány spor-
toló is. Megállják a helyüket a fiúk 
között. Sporttestvériség, összetartás, 
fegyelem, kitartás. Röviden ezt és 
rengeteg egyéb élményt adott a 
tábor a srácoknak. Az utolsó nap 
ebéd után a hazafelé vezető úton 
még benéztünk egy balatoni kaland-
parkba. Felvettük a hegymászó fel-
szerelést és irány a háromórás, nehe-
zített drótkötélpálya mászás. Min-
denki átlépte a fizikai és mentális 
határait. Büszkék lehetünk a spor
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2015 óta, nyolc éve vagyok az 1020. számú PÁKICS Cserkészcsapat tagja. Eddigi életemnek majdnem a 
felét úgy éltem le, hogy a csapathoz tartoztam. Nagyon sokat megtapasztaltam, talán szinte mindent, 
amit vezetettként megtapasztalhat valaki. Számtalan programon vettem már részt, játszottam, kirándultam, 
tanultam, voltam eladó a CivilÍzáción, építettem tábort, és a színfalak mögé, a programok szervezésébe is 
beláthattam. Idén nyáron azonban valami olyan dolognak a részese lehettem, aminek azelőtt még soha. 

Idén azokkal a vezetettekkel, 
akik velem egyszerre csatlakoztak az 
újonnan induló őrsökbe, egy többna-
pos, gyalogos portyán vettünk részt, 
aminek a végén kószává válhattunk. 

Na de mi az a kósza, és mit takar 
a kószálás? Az alapvetően 9–12. 
osztályosokat felölelő kósza korosz-
tály a cserkészek négy évét követi. 
(Az alsós gyerekek a kiscserkészek, 
a felsősök a cserkészek, a közép-
iskolások a kószák, az egyetemisták 
a vándorok, amit aztán a felnőtt 
korosztály koronáz meg.) Utolsó 
cserkész korosztályi évünket zár-
tuk le idén a gyalogtúrás mozgó-
táborunkkal, és léptünk aztán kósza 
újoncként az új korosztályba. A 
kószákat az égszínkék színű nyak-
kendőjükről lehet a legkönnyeb-
ben felismerni. Természetesen ennél 
jóval többről van szó, ha a kósza-
létről beszélünk. Ezekben az évek-
ben a csapat érett, felelősségteljes 
tagjaivá válunk, egyre fontosabb 
feladatokat kapunk, vezetőinkkel 
újféle, bensőséges, bizalommal mind 
teljesebb kapcsolatokat építünk, 
valamint a csapaton túli cserkész-
közösségek felé is nyitunk, akár 
nemzetközi szinten is.

Ez az új, izgalmas korszak kez-
dődött meg számunkra 2023. július 
8-án délelőtt, pár órával az után, 
hogy a tőlünk 1–4 évvel fiatalabb 
cserkészek elindultak a biatorbágyi 
vasútállomásról, két nappal pedig 
azt követően, hogy idősebb kósza 
testvéreink kerékpáron tekerve in-
dultak el az idei cserkésztáborunk 
helyszíne felé. Zsámbékon gyüle-
keztünk, mindannyian nagy táská-
val a hátunkon. Eltökélten, mégis 
rendkívül izgatottan. Túránk célja 
az volt, hogy öt nap alatt gyalog 
eljussunk táborhelyünkre, mely idén 
a Neszmélyi Arborétum volt. 

Tizenketten indultunk útnak, egy 
fiú és egy lány őrs, két vezető, nyolc 
vezetett. Az első napot rögtön a 
Nyakas-hegy megmászásával kezd-
tük, majd az utunkat Gyermely felé 
folytattuk, ahol megebédeltünk. Ez-
után indultunk tovább Héreg irá-
nyába. Lelkesedésünk itt már erő-
sen csökkent, lévén – mint utólag 
kiderült – első nap gyalogoltunk a 
legtöbbet. Feladni természetesen 
eszünk ágában sem volt, főleg mi-
után megérkeztünk első éjszakai pi-
henőnk helyszínére, egy vadászház-
hoz. Vacsorára egy finom ragut 
főztünk, és bár besötétedett már 
mire elkészült, jóízűen, ráérősen 
fogyasztottuk el, és tértünk aztán 
nyugovóra. Az ember el sem hinné, 
milyen kényelmes a függőágyban 
alvás, főleg egy hátunkon rendesen 
megpakolt túrahátizsákkal teljesített 
félnapi gyaloglás után.

A következő napok az elsőhöz 
hasonlóan teltek. Átmentünk Hé-
regen, Tardoson, majd Vértessző-
lősön is. A gyaloglás hosszú, és ne-
héz volt, de egymás társaságát nem 
tudtuk megunni (azt hiszem, mind-
annyiunk már csak ezért is újra vé-
gigcsinálná az egészet). A túrát persze 
színesítették, és feldobták elsősor-

EGY ÖRÖK IDŐKRE SZÓLÓ ÉLMÉNY

ban a pihenők, de a menet közbeni 
éneklések, a közös főzések, az esti 
tűz körüli üldögélések, a játékok és 
a komoly beszélgetések is. Renge-
teg egyedi élményben is részünk 
lehetett. Ilyen volt a kútnál fürdés, 
de készítettünk fakéregből cipőtal-
pat is. Majd – mivel az előbbi alkotás 
nem működött igazán – megtanultuk 
milyen papucsból kötéllel szandált 
gyártani. Szeretném külön kiemelni 
a vasárnapi misét, illetve az áhíta-
tokat, melyeket hallgatva lelki fel-
töltődésben is részesülhettünk, és 
amelyek az egész programnak egy 
új mélységet adtak.

Az utolsó nap, július 12-én dél-
után érkeztünk meg Tatára. Itt ért 
bennünket a számtalan meglepetés 
közül az utolsó, amikor nem Nesz-
mély felé, hanem a tatai Fényes Für-
dő felé vettük az irányt. A strand 
bejáratában aztán egy ismerős arcot 
pillantottunk meg egyik táborveze-
tőnk személyében. Ekkor tudato-
sult bennünk, hogy utunk bizony 
véget ért. Büszkén, megkönnyeb-
bülten, és elképesztően kimerült ál-
lapotban mosolyogtunk egymásra, 
viccelődtünk, nevetgéltünk. Ugyan-
akkor a megkönnyebbülés mögött 
ott bujkált egy csepp szomorúság

 PÁKICS
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A Poszáta őrs lányai bizonyos okok miatt az előző évben sajnos nem tudtak részt venni a korosztályos 
gyalogtúrájukon. (Ez alapvetően egy ötnapos mozgótábor, mely eddigi szokásunk szerint a 
cserkésztáborba érkezéssel ér véget.) Ezt mindenképpen szerettük volna pótolni, így a nyári szünet első 
hétvégéjével kezdődően erre rögtön sort is kerítettünk.

Rövidített kis portyánkat a pátyi 
cserkészotthonunkban kezdtük, ahol 
miután összeszedtük az elegendő 
enni- és innivalót, illetve egyéb kel-
lékeket, felkerekedtünk, hogy minél 
hamarabb odaérjünk aznap esti szál-
láshelyünkre. Utunkat beszélgetés-
sel töltöttük, hangolódtunk a ránk 
váró hosszú hétvégére. Természe-
tesen a 35 fokos hőség és a nehéz 
táskáink cipelése nem könnyítette 
meg a dolgunkat, illetve gyakran 
találtuk magunkat szembe az utun-
kat elzáró kerítésekkel, amiket így 
vagy úgy, de sikerült átmásznunk. 
Sétálós kószálásunk első nagyobb 
állomása a Nagykovácsiban találha-
tó cserkészpart volt, ahol részt ve-
hettünk egy, a lelki feltöltődésünket 
biztosító áhítaton, majd bográcsban 
készítettük el magunknak a vacsorát. 

Igazi luxus körülmények között 
hajthattuk álomra a fejünket, ugyan-
is volt alkalmunk már rögtön az 
első napon lefekvés előtt zuhanyozni, 
majd jurtában aludhattunk. Másnap 
kevés, ámde pihentető alvás után 
megreggeliztünk és lassan, de biz-
tosan elindultunk. Tikkasztó hőség-
ben indítottuk meg a napi sétánkat 
ismét, amely során, ránk jellemzően, 
több volt a pihenés, mint maga a séta.

Következő állomásunk Buda-
jenőn, a Néri Szent Fülöp cser-
készcsapat cserkészotthonában volt, 
ahol érkezésünkkor újra áhítaton 
vettünk részt. Ezt követte a lecsó-
főzés, majd az éjszakába nyúló be-
szélgetés és társasjátékozás. Az ezt 
követő napon – köszönhetően a 
forróságra – nem siettettük a korán 
kelést, majd az őrsünkre jellemzően 
a továbbindulást sem. Egy kiadós 
ebéd után ismét csak útnak indultunk.

is, amit – azt hiszem – mindenki 
érez egy remek program végén. 

Én a magam részéről kimond-
hatatlanul hálás vagyok, hogy olyan 
emberekkel tölthettem ezt a nagyon 
meghatározó öt napot, akikkel már 
végigjártam a kiscserkésszé, majd 
cserkésszé, most pedig a kószává 
válás útját. Összekaptuk hát ma-
gunkat, igyekeztünk minél kevésbé 

kimutatni fáradtságunkat, és mene-
telve, énekszóval indultunk meg a 
medencék felé. A többiekhez érve 
aztán sok ismerős arc, mosoly, gra-
tuláció és ölelés fogadott minket. 
Lepakolás után rögtön a zuhanyzók-
hoz, majd a medencékhez indultunk, 
hogy felfrissülve ugyanolyan lelke-
sedéssel vegyünk részt a cserkész-
tábor még hátralévő öt napján.

Léber Ádám – résztvevő

AMI KÉSIK NEM MÚLIK

Kiss Luca – résztvevő

 Az aznapi, már jóval rövidebb 
és könnyebb, túránk csúcspontja 
az újonc kószává váló cserkészek 
komolyabb megmérettetése, az ölyv-
toll próba volt, amit kis csapatunk-
ból mindenki sikeresen teljesített. 
Ezt követően hosszas fotózkodás 
után már csak könnyes búcsút vet-
tünk egymástól.

 PÁKICS
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A cserkésztábor előtt kószaként négy napot bicajoztunk. A második éve kósza fiú és lány őrsök voltak 
együtt, így ez a kaland a 200 km ellenére is nagyon élvezetes volt. Amikor beérkeztünk a táborba, 
izgatottan vártuk, milyen lesz a maradék nyolc nap a másik két csapattal, hiszen idén ún. körzeti nagy-
tábort szerveztünk, közösen a szomszédos Néri Szent Fülöp (Telki-Budajenő) és Karácsony Sándor 
(Budakeszi) cserkészcsapatokkal. Tehát rajtunk kívül két másik csapat is jelen volt a táborozás során. 

Amikor a táborba megérkeztünk, 
ebédre a keretmese részeként egy 
igen heves jelenetnek lehettünk ta-
núi, ahol az összes nép egymás ellen 
fordult és hadüzenetek hada hang-
zott el. Mivel ki voltunk merülve 
mind testileg, mind lelkileg, nehe-
zen tudtuk felvenni a fonalat a tör-
ténettel, viszont szerencsére ebéd 
után volt idő pihenni egy jót és le is 
moshattuk magunkról az elmúlt 
nap minden porát, így utána köny-
nyebb volt jelen lenni. Nem sokkal 
később jött a csata, ahol egy óriási 
számháborúban vehettünk részt, 
ami után rájöttünk, hogy a csatában 
nincs győztes, csak kisebb vesztes. 

A harmadik nap volt a táborban 
az első teljes napunk, és ez elké-
pesztően élvezetesre sikeredett. A 
nagy alvás után ugyan kómásan 
ébredtünk, de a reggeli torna meg-
alapozta az egész nap lendületét. 
Sajnos, ez a lelkesedés a reggeli 
zászlószertartás alatt el is illant, mi-
vel a nagy hőség miatt csak túlélni 
próbáltunk. Később ehettünk egy 
igen frissítő reggelit, ami után csak 
úgy zsongtunk az élettől! Viszont 
nem volt elég a testi táplálék, rögtön 
reggeli után egy lelki programban 
vehettünk részt, ahol sikerült töltőd-
ni és feldolgozni az előző napokat 
is. Ebédnél jó volt látni, ahogyan 
mindhárom nép vezetője békeszer-
ződést köt. Este pedig végre eljött a 
várva várt közös tábortűz, ahol 
felhőtlen szórakozás mellett megtud-
hattuk, hogy ki milyen céllal és ho-
gyan verődött ide, a mesebeli szi-
getre. Az esti zászlószertartásra eb-
ben a feldobott állapotban érkeztünk 
meg, majd e lelkesedés meg is ma-
radt egészen a lefekvésig. 

Miután az előző napi izgalmak után 
csak későn aludtunk el, az ötödik 
napot fáradtan kezdtük. A reggeli 

tornát átaludtuk, a zászlószertartás 
és a reggeli után el is indultunk meg-
keresni az út közben eltévedt kuta-
tóinkat, akikre nem máshol, mint a 
strandon leltünk rá. A szuper pan-
csolás után végre kezdtem úgy érezni, 
hogy sikerült kipihenni a bringás 
kószálást. Mikor visszaértünk a tá-
borba, nem is sejtettük, hogy pár 
órán belül miben lesz részünk. Mi-
után a kalózok és az inkák, azaz a 
másik két csapat tagjai portyázni 
mentek, egyedül voltunk a táborban 
– legalábbis azt hittük. Egy nyugodt 
vacsora után izgatottan mentünk a 
tábortűzhöz, ahol nagy meglepeté-
sünkre nem a csapat tartotta a tü-
zet, hanem a nérisek vezető törzse 
lépett közel a tűzhöz, és egy Star 
Wars-os tábortűzzel mindenkinek 
mosolyt csaltak az arcára, melyet az 
este folyamán nem lehetett letörölni 
onnan. 

Eljött a hatodik nap. A szokásos 
reggel után már érezhető volt a fá-
radság az egész táboron, és ezen az 
ebéd utáni hosszú csendespihenő 
és kézműves program sem tudott se-
gíteni. Eddigre már visszaérkeztek 
a kalózok és az inkák, akikkel közösen 
egy fergeteges táncházat tartottunk. 
A hetedik nap több szempontból is 
nagyon izgalmas volt. A keretmese 
szálát tovább szőve még előző nap

A PÁKICS CSERKÉSZCSAPAT NYÁRI NAGYTÁBORA

kiderült, hogy vannak köztünk áru-
lók is, akik el akarnak rabolni min-
den kincset a szigetről. A délelőtt 
folyamán a karácsonyosokkal ún. 
kalmár játékot játszottunk. Miután 
a nap lehozott mindenkit az életről, 
egy ebéddel sikerült azt újra felpezs-
díteni. Már éppen mentünk volna 
mosogatni, amikor észrevettük, hogy 
az áruló tudósok és a felbérelt zsol-
dosok átmentek az inkákhoz, és 
ebéd közben kezdték el fosztogatni 
az értékeiket. 

A hetedik nap az a nap a tábor-
ban, amit talán mindenki a legjob-
ban vár, mivel aznap van a cserkész 
fogadalomtétel. Ezelőtt viszont még 
részt vettünk egy „lelki forgó” progra-
mon, ami nagyon feltöltőre sikerült. 
Aztán végre eljött a várva várt este, 
megkezdődött a fogadalomtétel szer-
tartása. A végén felemelő érzés volt, 
amikor cserkésztestvérré fogadhat-
tuk az újonnan cserkésszé lett tár-
sainkat. A szertartás végeztével egy 
óriási lakoma vette kezdetét, ahol 
degeszre ehettük magunkat, és teli 
hassal még egy olyan lehetőségben 
is részünk lehetett, hogy a lakoma 
végeztével átmehettünk a többi 
csapathoz beszélgetni. Ez lélekben 
egy nagyon feltöltő program volt, 
ahol mindenki szerzett egy kis lö-
ketet a tábor hátralevő részére.

 PÁKICS
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A nyolcadik nap a szokásos mó-
don kezdődött, majd egy nagyon 
izgalmas sportos program követke-
zett, aztán egy métabajnokság, ahol 
annak ellenére, hogy a csapatunk 
nyert, nekem személyesen ez egy 
mélypont volt, de ezzel együtt nagy 
megtapasztalás is, ahol tanulhattam 
magamról. Ezen a napon vettünk 
részt egy tábori istentiszteleten is, 
melyen „királyat” dobolhattam. Egy 
szuper prédikációt és egy bizony-
ságtételt hallgattunk meg. Még az 
ún. korosztályos tábortűz várt ránk, 
ahol külön vonult a három csapatból 
a kósza és a cserkész korosztály. 
Ezt az eseményt különösen élvez-
tük, mivel a korosztályunknak meg-

felelő játékokat játszottunk. Aztán 
eljött a sokak által várt és az egyik 
legizgalmasabb program: a „cetlizés”. 
Hajnali egykor, mikor már mindenki 
elaludt, elindultunk a 15 fős különít-
ménnyel a 433-as Szent Bernát cser-
készcsapathoz, akik a közelben tá-
boroztak, és oda beosonva minden-
hová üzeneteket rejtő cetliket ragasz-
tottunk. Hajnali 3 órakor értünk 
oda és 5 óráig voltunk ott, szá-
momra a bujkálással, lopódzással 
ez egy óriási élmény volt! A szuper 
este után fél hétkor értünk vissza a 
táborba, nulla alvással. És el is röp-
pent nyolc nap, következett a kilen-
cedik. Addigra már rendesen elfá-
radt mindenki, de a délelőtti mise

nagyon feltöltött bennünket. Ebéd 
után pedig a tábor kerettörténetét 
folytatva egy nagy szövetség kere-
tében készültünk legyőzni az elle-
nünk szövetkező csapatot. Szeren-
csére az összeütközésből nyertesként 
jöttünk ki, bár én ezt a csatát az 
előző napi fáradalmak miatt végig-
aludtam. 

Összességében, a tábor során 
eddig nem tapasztalt, felejthetetlen 
élményekkel megrakodva, új kapcso-
latokra szert téve tértem haza. Ta-
nultam magamról, a cserkészetről, 
másokról és Istenről. És „fun fact”, 
hogy számomra egy párkapcsolat 
is kezdetét vehette a tábornak kö-
szönhetően. 

Végh Sámuel – résztvevő

SZAVANNAI VADAK BICIKLIS KÓSZÁLÁSA

tekerés. A második nap a személyes 
kedvencem lett. Nem csak azért, 
mert a szintemelkedést tekintve ez 
a nap volt a legkönnyebb, de azért 
is, mert egész nap csodálhattuk a 
gyönyörű tájat, és többször is volt 
lehetőségünk a nap során megmár-
tózni a Duna vizében. Napunkat a 
közös főzéssel, véget nem érő be-
szélgetéssel és társasozással zártuk 
Leányfalun, a helyi cserkészcsapat 
otthonában. A következő nap kia-
dós reggeli után szinte egyből fel-
pattantunk a járgányunkra, hiszen 
egy húzósabb nap várt ránk. Aznap 
Pilisszentivánra tartottunk, ahová 
az utunk kisebb-nagyobb (inkább 
nagyobb) dombokon át vezetett. A 
hőségnek köszönhetően többször 
meg kellett álljunk egyes falvakban 
az út menti kutaknál, hogy egy kicsit 
felfrissíthessük magunkat. Miután 
megérkeztünk szállásunkra, beren-
dezkedtünk, majd szokásunkhoz 
híven részt vettünk a vasárnap elő-
esti szentmisén. A szertartásra még 

Bringás portyánk a pátyi cserkész-
otthonunkból indult, ahova min-
denki izgatottan és lelkesen érkezett 
meg, egy kicsit tartva is azért a ránk 
váró megmérettetéstől. Miután ösz-
szeszedtük a szükséges cókmókun-
kat a cserkészotthonból, kezdetét 
vehette a négy napon át tartó teke-
rés. Természetesen nem zökkenő-
mentesen indult a portyánk, volt 
amelyikünknek már rögtön az első 
nap szétdurrant a kerékgumija, illet-
ve többünknek is meggyűlt a baja a 
biciklik csomagtartójára rögzített cso-
magokkal. Szerencsére az ilyen jel-
legű problémákat könnyen orvosol-
tuk, így elérkezhettünk bicajozásunk 
első állomására, ami nem más volt, 
mint Esztergom. A szállásadó Fe-
rences Gimnáziumban már min-
denki jólesően pihentethette fáradt 
lábait, és kezdetét vehette a vacsora, 
majd az ezt követő várva várt alvás 
is. Másnap kipihenve ébredtünk, 
majd izomlázasan bár, de újra nye-
regbe pattantunk és folytatódott a 

Kiss Luca – résztvevő

át kellett volna közösen kerekeznünk 
Solymárra, de tekintettel arra, hogy 
minket lányokat eléggé megviselt 
az aznap letekert táv, a fiúk brin-
gáztak, mi pedig kocsiba pattantunk.

A misét követően igyekeztünk 
kipihenni a nap fáradalmait, hogy 
másnap újult erővel indulhassunk 
tovább a többiekkel közös tábor 
helyszínére, Neszmélyre. Utolsó na-
punk már csak abból állt, hogy a 
lehető leghamarabb letekerjük az 
előttünk álló távot és minél hama-
rabb láthassuk a táborhelyen ránk 
váró cserkésztestvéreinket.

Eddigi szokásunkhoz híven, csapatunk másodéves kószái idén is kerékpárral érkeztek meg a cserké-
szek nyári nagytáborába. Ebben az évben ez minket, szavannai vadakat érintett, azaz az Oroszlán és 
Poszáta őrsöket. 

 PÁKICS
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Sűrű fellegek gyülekeztek Hibbantsziget kicsi viking falucskája fölött. Békés életüket egy gonosz sár-
kányúr fenyegette. Segítségért viking testvéreikhez, a pátyi és zsámbéki kiscserkészekhez fordultak. A 
hívásra válaszul, június 28-án ötvenegy gyermek és vezetőik indultak meg a Nyugati pályaudvarról a 
nógrádi Borsosberénybe. 

Hosszú vonatút után kapásból a 
mese világába cseppentek, és egy 
gyors körbevezetést kaptak, meg-
ismerkedve a helyi viking szokások-
kal és a tábori élet szabályaival. Az 
őrsök, vezetőik segítségével, felépí-
tették sátraikat, körleteiket, melyet 
az elkövetkező öt napra otthonuk-
nak hívtak. Természetesen az első 
nap feladatai nem értek véget a 
fészekrakással, hisz azért érkeztek 
a gyermekek, hogy segítsenek a falu 
lakóinak a gonosz Drako Vérdung 
rémuralma elől megmenekülni.

Meg is kezdték előkészületeiket 
a viking törzsek, a kiscserkész őrsök: 
a harcra készülve pajzsokat készí-
tettek maguknak, hisz, mint Bél-
hangostól, a falu félkezű és féllábú 
kovácsától megtanulhatták, a sár-
kányok ellen a legfontosabb feladat 
a védekezés.

A napokon át tartó készülődés 
során a fiatalok próbára tehették 
ismereteiket és készségeiket egy aka-
dályverseny során, reggelente tor-
nával frissíthették fel a hálózsák-
ban elgémberedett tagjaikat. Végül 
nem vártuk meg, míg az ellen ránk 
tör, a gyermekekkel felkerekedve 
magunk mentünk az ütközet elejibe. 
Összepakoltuk táskáinkat, és kirán-
dulni indultunk Nógrád vára felé. 
Bár magukat a romos falakat lezárva 
találtuk, Vérdungot és seregeit a 
vár tövében leltük, és egy kemény 
küzdelem után, hős kiscserkészeink 
segítségével Hablaty, a falu törzs-
főjének örököse és hű társa, Fogat-
lan, a legendás éjfúria, diadalmas-
kodtak a sárkányúr felett. 

De mesénk természetesen nem 
pusztán a háború körül forgott. Sza-
badidőnkben megtanultuk a vikin-
gek bárány-dobálós játékát. Kibon-
takozni láttunk több szerelmi szálat, 

hisz nem csak Hablaty találta meg 
élete párját is, de az apja nagy örö-
mére kiszabadítottuk Valkát, rég el-
veszett feleségét is.

A rengeteg varázslatos, mesébe 
illő élmény eszközként, kapaszko-
dóként szolgált, hogy a kisiskolás 
gyerekek megélhessék cserkészetü-
ket, hitüket, mind jobban megis-
merhessék saját magukat. Táborunk 
vezérfonalául az Így neveld a sárká-
nyod egyik főszereplőjétől, Pléh-
pofától, a törzsfőtől vett idézetet 
választottuk: „Soha ne akarj az lenni, 
aki nem vagy!”. Az elszakadás az 
otthon kényelmétől, a lehetőség, 
hogy félnomád körülmények között

ÍGY NEVELTEK SÁRKÁNYT A KISCSERKÉSZEK

feltalálják magukat a gyermekek, az 
épp kialakulóban lévő őrsi közös-
ségek, és az azon belül betöltött 
szerep megtalálása mind-mind lépés 
afelé, hogy megtalálhassák, kik is 
ők, kik szeretnének lenni, kikké vál-
hatnak.

Ugyanezen gondolat mentén, mi, 
szervezők próbáltunk olyan lelki 
táplálékot biztosítani, ami tulajdon-
ság párokat – haragtartás-megbo-
csátás, önzés-nagylelkűség, bátorság-
félelem – állított egymással szembe, 
ezzel is segítve saját értékeik meg-
találását, és Isten segítségének, tá-
mogató erejének felismerését.

 PÁKICS
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Apa, anya, nagyi, s gyerekek 

HENNA HASTÁNC CSOPORT CSALÁDI TÁBORA
Az idei évben már második alkalommal rendeztük meg családi táborunkat „II. Tánc és Mozgás Tábor” 
címen. A háromnapos rendezvényen együtt sportolt, mozgott apa, anya, gyerekek, de jött a nagyi is unokástól. 

 
Korhatár nélkül mindenki megtalálta azt a mozgásformát, ami a leginkább érdekelte, amit szeretett 
volna kipróbálni. Remek hangulat, szuper kis csapat jött össze ismét.

És mi volt a kínálat? 
Jóga Törös Krisztával, zumba 

Fekete Inezzel, stretching, bachata 
és modern tánc Krausz Emesével, 
Földvári Ádámmal és Dőry Szép 
Ágnessel, afrolatin örömtánc Má-
nyai Gabival, hastánc a Hennások-
kal. Erdélyi Anetta és Anasztázia 
lufit hajtogatott és csillámtetkót ké-
szített, de természetesen az arcfes-
tés sem maradt el, ami a kicsi nagy 
kedvence. Máté Istvánné Edit vö-
röskeresztes bemutatóján a gyerekek 
nagy élvezettel és rendkívül aktívan 
vettek részt. Az esti programok zárá-
saként bográcsolással, fagyizással, 
tortázással pótoltuk a napközben 
elégetett kalóriát. 

Köszönöm mindenkinek, aki el-
jött. Bízom benne, hogy 2024-ben 
is tudjuk folytatni. Itt szeretném 
megköszönni Páty Önkormányzat 
Képviselő-Testületének a részünkre 
nyújtott támogatást, ami nélkül nem 
jöhetett volna létre ez a program. 

Végül optimistán csak ennyit kí-
vánok: Jövőre veletek ugyanitt! 

Táborunk fénypontja idén is az 
ígérettétel volt. Bár újonnan alakult 
őrseink idén nem voltak, így is szá-
mos frissen csatlakozót fogadhat-
tunk kiscserkész-testvérünké.

Július 2-án, vasárnap, megfáradva, 
de élményekkel telten búcsúztak a 
vikingektől, és szálltak vonatra a 
PÁKICS cserkészcsapat kiscserké-
szei, hogy hazaérve egy kiadós alvás 
után megszakíthatatlan szóáradat 
közepette mesélhessék szüleiknek 
a csodákat, melyeknek részesei le-
hettek.

Bálint Levente – törzs őrs őrsvezető
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Az idei Semmelweis napi ünnepségen Páty Község Önkormányzata Dr. Dózsa Katalint tüntette ki Pátyért 
Emlékéremmel. Az elismerés kapcsán beszélgetek a doktornővel többek között az általános egészségi 
állapotunkról és a betegségmegelőzésről.

Dózsa Katalin 2021 januárjában 
vette át az egyik pátyi körzetet házi-
orvosként, s mellette másodállás-
ban a Semmelweis Egyetem Egész-
ségügyi Közszolgálati Kar EMK 
(Egészségügyi Menedzserképző 
Központ) kutatója, valamint a Csa-
ládorvosi és az Ápolástani Tan-
székek oktatója. Az EMK tudomá-
nyos munkatársaként a krónikus 
betegségek társadalmi terheinek és 
az egészségügyi ellátás minőségé-
nek vizsgálatával foglalkozik. „Azt 
kutatjuk, miként lehetne jobb minőséggel 
működő egészségügyi rendszert kiépíteni 
és fenntartani.” Mint mondja, Európa-
szerte kihívás, hogy hogyan lehet az 
idősödő demográfiával és az egész-
ségre káros életmódokkal (pl.: elhí-
zás, dohányzás, mozgásszegény élet-
mód) lépést tartani az egészségügy 
oldaláról. Utóbbiak szoros kapcso-
latot mutatnak a leggyakoribb, és a 
magyarok halálozási adatait rontó 
krónikus betegségekkel. Egyre nö-
vekvő terhet ró mind az ellátórend-
szerre, mind magukra az érintett 
egyénekre és családokra a krónikus 
betegségek növekvő előfordulása: 
a magas vérnyomás, a cukorbeteg-
ség, a tüdőrák és más daganatos 
betegségek. Megdöbbentő adatokat 
sorol a doktornő: „Ezek következtében 
halnak meg sokan a nyugdíjas életkor 
elérése előtt. Magyarországon közel 200 
ezer COPD tüdőbeteget gondoznak, mi-
közben vizsgálatokból és a dohányzási 
szokásokból tudjuk, hogy a tényleges 
létszám 500 ezer fő körüli. A betegség 
átlagosan 40 éves kortól kezdődik, de a 
rendszeres gondozásban zömében a leg-
súlyosabb fázisban és idősebb korban 
vesznek részt a betegek. A dohányzással 
összefüggő tüdőrák halálozásban Európá-
ban elsők vagyunk. A 2-es típusú, azaz 

nunk belőlük, mivel függőséget okoznak! 
Negatívan hatnak a központi idegrend-
szerre, a bélflórára, durva módon káro-
sítják a táplálkozással kapcsolatos hor-
monális szabályozást is, ami sok esetben 
önerőből, orvosi segítség nélkül nem vagy 
alig visszafordítható. De kihatással vannak 
a nemi működésre, az intellektuális és 
fizikai teljesítőképességre is. Az elhízás 
hátterében a rendszeres alkoholfogyasz-
tás is jellemző ok, amelynek káros hatásai 
közismertek. Az orvoshiány mellett erről 
kevés szó esik, pedig a praktizáló szak-
emberekre egyre nagyobb ellátandó kró-
nikusbeteg tömeg zúdul, akiknek sűrűb-
ben és speciális szűrésekre van szükségük, 
hogy ne aktív korban haljanak meg.”

Krónikus betegségek, prevenció, összetartás, elismerés

BESZÉLGETÉS DR. DÓZSA KATALIN HÁZIORVOSSAL
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az életmóddal összefüggő cukorbe-
tegség előfordulása is egyre nő. 
„A túlsúly és az elhízás komoly rizikó-
faktor a kialakulásában. Ma minden 
harmadik magyar felnőtt elhízott, és a 
gyermekek között is nemzetközi élme-
zőnyben vagyunk. Ezzel összefüggésben 
Magyarországon minden negyedik cukor-
beteg gyermek elhízás miatt válik cukor-
beteggé.” 

S milyen okok állhatnak e rémisztő 
adatok mögött? – merül föl a kérdés, 
amire válaszul Dózsa Katalin első-
ként az elmúlt évtizedek drasztiku-
san megváltozott életvitelét elemzi. 
„A mozgásszegény életmód mellett a 
kalóriadús ételek fogyasztása, amelyek 
gazdagon tartalmaznak cukrot és zsírt 
felelősek a helyzetért. Az üzletek polcain 
hemzsegnek a cukrozott pékáruk, fán-
kok, croissant-ok és a cukros italok. Sok 
anyuka pedig ezeket veszi meg már a 
kisgyerekének is. Paradox módon ezek 
nem laktatnak, hanem még többet kívá-

Magyarországon minden 
negyedik cukorbeteg 

gyermek elhízás miatt 
válik cukorbeteggé.
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napi hatvan-nyolcvan, nem egyszer százfős 
betegforgalmat nehezen tudja kezelni. 
Emiatt fenyeget sok kollégát a kiégés.

Adódik a kérdés: mi a helyzet a 
prevencióval? Dózsa Katalin szerint a 
primer prevencióval a krónikus betegségek 
nagy része elkerülhető vagy késleltethető 
lenne. Ugyanakkor ehhez több szektort 
(média, gazdaság, oktatás, közlekedés…) 
felölelő kormányzati beavatkozásra, plusz 
anyagi ráfordításra lenne szükség, s külön 
szolgáltatói hálózatot igényelne.”

Konkrét megoldási javaslatként 
említi a még működő, járási Egész-
ségfejlesztési Irodákat, amelyeknek 
most is a megelőzés, a felvilágosí-
tás a feladata. Úgy véli, rájuk épül-
hetne a primer prevenció önálló 
intézményrendszere, aminek a leg-
magasabb állami szinten már meg 
is van az igazgatási szerve az Or-
szágos Kórházi Főigazgatóságon 
(OKFŐ) belül. „A kormányzati szán-
dék tehát már látszik, de ebben a gazda-
sági recesszióval sújtott időszakban nem 
tudni mikor lesz képes az ország kigaz-
dálkodni a szükséges anyagiakat.” 

Dózsa Katalin az egyetemi ku-
tatócsoportban matematikus, fizi-
kus, informatikus, egészségköz-
gazdász szakemberekkel dolgozik 
együtt, hogy tudjanak javaslatokat 
tenni arra nézve, hogy olyan legyen 
a magyar ellátás, amelyben min-
denki a szükségletnek megfelelő 
egészségügyi ellátáshoz tud jutni.

A doktornő a háziorvosi praxi-
sában is hihetetlen energiával, óriási 
munkabírással és gondos odafigye-
léssel végzi a munkáját, a pandémia 
alatti helytállása pedig különösen 
példa értékű volt. Mindezt ismerte 
el Páty Önkormányzata a kitünte-
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téssel, amiről Katalin az utolsó per-
cig semmit nem tudott. Mint mondja, 
a díj részben visszaigazolás számá-
ra, hogy az elmúlt 11 év, amelyben 
az alapellátás fejlesztésével és kuta-
tásával foglalkozott, nem volt hiá-
bavaló: „amit eddig főként csak szakértői 
anyagokban írtam le, itt próbálom meg-
valósítani.” 

A doktornő számos teendője 
mellett – amiből nem hagyható ki, 
hogy három gyermek édesanyja – 
változatlanul háziorvosa a pátyiak-
nak, de már van állandó segítője. 

„A pandémia idején nagyon elfá-
radtam, rendszeresen 12 órát dolgoztam, 
amit mostanra lecsökkentettem nyolcra. 
A rendelési időről csak a betegek gon-
dolják, hogy laza négy óra, aztán vége. 
De közel sincs így, mert még a telefonok, 
az e-mailek, az egyéb adminisztráció vár 
ránk… A többi feladatom egy része 
pedig az esti óráimat és a hétvégéimet köti 
le. A következő félévem ismét zsúfolt 
lesz, ugyanis most fogok tudományos 
fokozatot (PHD) szerezni, ami az egye-
temi oktatói munkámhoz követelmény.”

Dózsa Katalin évek óta a tele-
pülésen lakik, de a háziorvoslás 
révén vált pátyivá.  „Nagyon szeretek 
Pátyon dolgozni. Úgy érzem, fontos és 
hasznos a kollégáimmal végzett mun-
kánk. Örültek nekem a lakosok, a há-
ziorvos kollégák, jó a munkakapcsola-
tom az ápolókkal, a gyerekgyógyászok-
kal, a védőnőkkel és az önkormány-
zattal is. A közszférában dolgozókat, 
mint aktív közösséget ismertem meg itt. 
A Covid-járvány alatt összetartásra és 
empátiára találtam, ami nagy élmény és 
életre szóló megtapasztalás lett szá-
momra.”

Dózsa Katalin e területen is döb-
benetes adatokat sorol. Magyaror-
szágon kétszer annyian halnak meg 
65 év alatt, mint az uniós átlag, s a 
munkaképességük 40 éves kortól 
rohamosan romlik. A magyar fel-
nőttek harmada túlsúlyos, másik 
harmada elhízott. Nemzetközi és
hazai becslés szerint mintegy 1 millió 
cukorbeteg van az országban, amely-
ből mindössze 620 ezren váltanak 
ki gyógyszert, a többiek kezeletle-
nek maradnak. A kezeletlen cukor-
betegség miatt kimagasló a fiatal-
korban történő szívinfarktus, stroke 
és amputáció. Hazánkban a nem 
kontrollált cukorbetegség miatt napi 
10–15 amputáció történik, és évente 
körülbelül ezren vakulnak meg.

A rémisztő számokért a követke-
ző felelősnek a gyenge beteg együtt-
működést jelöli meg a doktornő. 
„Az ötven év alatti betegeknél a felírt 
receptek kiváltási hajlandósága igen ala-
csony – mondja, s a magyarázatát is 
megadja, mi szerint a vércukorszint, a 
koleszterinszint eltérése kezdetben nem 
jár látható tünetekkel. Nem érti a beteg, 
miért kellene neki gyógyszert szednie, s 
ideje sincs foglalkozni magával. Így öt-tíz 
évre eltűnik a rendszerből, s amikor je-
lentkezik, már súlyos állapotba került. 
Ezért kulcskérdés, hogy hányan és milyen 
módon foglalkoznak a beteggel. Elsőként 
a háziorvos találkozik vele, aki viszont a 

a vércukorszint, a koleszte-
rinszint eltérése kezdetben 

nem jár látható tünetekkel, ezért 
nem érti a beteg, miért kellene 

neki gyógyszert szednie

MSK z

HELYESBÍTÉS
A Pátyi Kurír 2023/07. nyomtatott számában a 9. oldalon téves fotó jelent meg 
a Szakály Viktorné Mónikával készített interjú mellett. A hibáért elnézést kérünk! 
Az alábbiakban közöljük a helyes fotót a Páty Pedagógusa Díjjal kitüntetett tanítónőről. 

(A Szerk.)
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Református híradó
Pátyi Református Gyülekezet, 2071 Páty, Kossuth Lajos u. 95., 06-23-343-386, paty@reformatus.hu, www.patyiref.hu 

„Ne győzzön le téged a rossz, hanem te győzd le a jóval a rosszat.” (Róm 12, 21)

A GYÜLEKEZET MINT CSALÁD

Az alábbiakban néhány gondo-
latot emelek ki az elhangzottakból.
A jó családot és a jó gyülekezetet 
ugyanaz jellemzi. Elsősorban a sze-
retet, ami nemcsak érzés, hanem 
kiállás, segítő cselekedetek soro-
zata, állandósága. Másodsorban a 
bizalom, a biztonság, hogy elfogad-
janak olyannak, amilyen vagyok. 
Végül, de nem utolsósorban a kö-
telezettségek, a feladatok és a fele-
lősség vállalása, kinek-kinek a maga 
tehetsége szerint. Minden gyüleke-
zeten belüli szolgálat idetartozik. 

A kiscsalád az esküvővel jön létre, 
a gyülekezetet a Szentlélek kelti 
életre. „Ezért tehát nem vagytok többé 
idegenek és jövevények, hanem polgártársai 
a szenteknek és háza népe Istennek.” 
(Ef  2, 19) A kis- és a nagycsalád 
egyaránt akkor működik jól, ha éle-
tünk minden területén Jézus akara-
tát keressük és követjük. Az Isten-
nel való vertikális kapcsolatom fogja 
meghatározni az összes horizon-
tális kapcsolatomat. 

A család és a munka közötti 
egyensúly megteremtése, fenntartása 
a kötéltáncos mutatványához ha-
sonló. Vajon hogyan osztjuk meg 
időnket az otthon, a munkahely és 
a gyülekezet között? Hogyan is-
merhető fel és előzhető meg a kiégés 
bármelyik területen? Gondoskod-
junk arról, hogy legyenek megállási 
pontok az életünkben, a minden-

napjainkban, amilyen a reggeli áhítat, 
az Istennek szentelt vasárnap. „Ezért, 
szeretett testvéreim, legyetek szilárdak, 
rendíthetetlenek, buzgólkodjatok minden-
kor az Úr munkájában, hiszen tud-
játok, hogy fáradozásotok nem hiábavaló 
az Úrban.”  (1Kor  15,  58) .

Az első keresztyének életében 
természetes, magától értetődő volt 
hitük közösségi megélése. Ma a 
hívő számára kötelesség és lehe-
tőség is egyben, a lelki érettség jele, 
hogy elkötelezi magát és tevéke-
nyen részt vesz egy gyülekezet 
életében. Ahogy egy házasságban 
megvan mindenkinek a maga fela-
data és felelőssége, a gyülekezetben 
sem lehet hátra dőlni, hanem tenni 
kell érte.

Konfliktusok természetesen a 
családban és a gyülekezetben is 

A pátyi református gyülekezet örömteli bővülése és a nagy érdeklődés miatt idén két turnusban jöttünk 
össze csendeshétre Mátraházán, a református konferenciaközpontban. Ez alkalommal a gyülekezet 
mint család volt az igehirdetések, előadások, áhítatok, kiscsoportos beszélgetések témája. Idén is hallot-
tunk bizonyságtételt, két házaspár osztotta meg velünk hitre jutásának küzdelmeit. Köszönjük őszinte-
ségüket, bizalmukat. És köszönjük minden szolgálattevő áldozatos fáradozását. Istennek hála sok 
fiatal vette ki részét a feladatokból. Igen jó látni, hogy van utánpótlás, van remény. És nem maradt el a 
kirándulás, a móka és kacagás sem. 

előfordulnak, hiszen különbözők 
vagyunk. Nézeteltérések adódhat-
nak a generációk között, az eltérő 
neveltetés és családi háttér miatt, 
személyiségünk különbségeiből fa-
kadóan, az eltérő elképzelések, ter-
vek, álmok nyomán. Fontos az ő-
szinte, nyílt kommunikáció, a komp-
romisszum keresése és a megálla-
podások betartása. El kell tudnunk 
hordozni egymás különbözőségeit, 
szeretetben rendezni konfliktusainkat. 
Ne én legyek a bíró, hagyjuk az íté-
letet Istenre. Tartsunk önbírálatot 
és szívből bocsássunk meg. 

Az Istennel való vertikális 
kapcsolatom fogja 

meghatározni az összes 
horizontális kapcsolatomat. 
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Kép és szöveg: Daróczi Etelka

„Ne győzzön le téged a rossz, hanem te 
győzd le a jóval a rosszat.” (Róm 12, 
21). A krisztusi szelídség adhatja 
meg az erőt ahhoz, hogy ne spon-
tán, indulatból reagáljunk, hanem 
tudatosan, megbocsátással.

A gondos szülők jó erkölcsre, 
tisztességre nevelik gyermekeiket, 
és a tőlük telhető módon átadják 
tudásukat, tapasztalatukat, bölcses-
ségüket, hogy rájuk bízhassák a 
házat, a munkát, a vállalkozást, és 
végül az egész örökséget. A mai 
felnőtt generáció felelőssége, hogy 
méltó örökséget hagyjon maga után. 
Akkor remélhető, hogy az utódok 

folytatják azt, amit példaképp 
láttak, hallottak a szülőktől, nagy-
szülőktől, ha megtanulták, hogyan 
bánjanak az anyagi és a szellemi 
örökséggel. Isten családjában, a gyü-
lekezetben is így kellene működnie 
az örökség továbbadásának. „Tudja 
meg ezt a jövő nemzedék, a születendő 
fiak, és ha felnőnek, beszéljék el fiaiknak, 
hogy Istenbe vessék bizalmukat, ne felejt-
sék el Isten nagy tetteit, és tartsák meg 
parancsolatait.” (Zsolt 78, 6-7) Ha 
nemcsak kapni akarunk, hanem 
adni is tudunk, ha az életünk áldás, 
a szavunk is azzá lehet.

Karitász hírek

KEZDJÜNK EL JÓT TENNI!

Kezdjünk el jót tenni! Bármikor el lehet kezdeni, ez nem évszak- és nem is korfüggő. Sokféle véle-
ménnyel találkozni: „nincs komoly válság, szegénység, nyomor, elhagyatottság...”  Valóban gyakran így 
láthatjuk: tele bevásárlókosarak, zsúfolt nyaralóhelyek… Hol itt a probléma?! De szemfényvesztés ez! 

A Karitásznak idén nyáron is 
bőven akadt feladata, pedig pihe-
nésre készültünk a nyár elején. Mi 
ugyanis nap mint nap megéljük, 
hogy valójában mégiscsak vannak 
problémák, rejtve lapulnak, és sok-
szor csak egy telefonhívás erejéig 
bukkannak föl. Mert érkeznek jelzé-
sek, vannak olyan hetek, hogy 2-3 is. 

Segítséget kérnek bajba jutott em-
berek, és nem mindig élelmiszert. 
Egyre gyakoribb, hogy hivatalos 
ügyek intézésében kell segíteni. Sok-
szor pénzadományra van szükség. 
(Többgyermekes családok nem tud-
ják kifizetni a víz- vagy villanyszám-
lájukat.) Több esetben ruhaneműt 
kértek gyermekeknek és felnőttek-
nek egyaránt. Öröm volt számunkra, 
amikor mesekönyvre és játékokra 
volt igény, ezekből több dobozzal 
sikerült elajándékoznunk. 

A Karitász munka vagy segít-
ségnyújtás során megismert szemé-
lyek, családok kezét pedig nem 
engedjük el, nem csak egyszeri ado-
mány átadásáról van szó. Igyekszünk

kapcsolatban maradni velük, tanácsot 
adunk, ha kérnek, segítjük lépései-
ket. Sajnos vannak kudarcok is, mert 
nem minden esetben tudunk haté-
konyan együttműködni. Vagy azért, 
mert a segítséget kérő úgy gondol-
ja, hogy az ő problémáját nekünk 
kell megoldanunk az ő közreműkö-
dése nélkül (ez lehetetlen!), vagy 
azért, mert a kérések nincsenek 
összhangban a lehetőségeinkkel. Sze-
rencsére csak egy ilyen eset volt a 
nyár folyamán. Zömében nagyon 
sűrű volt a „munkaprogram”:

– a kenyér és pékáru osztása 
folyamatos a Pátyi Kovászdának és 
áldozatos önkénteseinknek köszön-
hetően, és most már több olyan 
család is elfogadja, akik korábban 
idegenkedtek a kovászos termékek-
től, s az igénylők névsora egyre bővül;

– ruhaadományt, ágyneműt és 
tisztálkodószereket továbbítottunk 
több alkalommal: 5 zsák fiúruhát 
juttatunk el Pesthidegkútra egy há-
romgyermekes családhoz; Pátyon 
egy beteg férfi részére gyűjtöttünk

és mostunk ki ruhát, ágyneműt, 
elláttuk őt több hónapra egészség-
ügyi termékekkel, higiéniás és tisz-
tálkodási szerekkel;

– egy éve éhezés miatt „rendsze-
rünkbe” került férfi részére kerestünk 
és kaptunk adománygyógyszert, mert 
a közgyógy-kerete elfogyott, de pénz-
adományt is, hogy a hiányzó gyógy-
szereket abból meg tudjuk vásárolni. 
Ebből augusztus végéig megoldot-
tuk a gyógyszerellátását. Továbbá 
szemüveget is készíttettünk neki, 
melyet magukat megnevezni nem 
kívánó magánszemélyek célzott ado-
mányaiból tudtunk kifizetni; 

– újabb két súlyosan és króniku-
san beteg személy részére tudtunk 
gyógyszerkiváltással és szakorvosi 
ellátáshoz jutás megszervezésével 
segíteni; (Sok esetben probléma, 
hogy a beteg azt sem tudja, merre 
induljon, hova telefonáljon, utána 
pedig nincs elég pénze a szükséges 
gyógyszerek kiváltására. Ilyen ese-
tekben természetesen folyamatosan 
tartjuk az illetővel a kapcsolatot.) 
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– szociális ügyek intézésében is 
többen kértek segítséget: települési 
támogatást, ápolási díjat, aktívkorúak 
ellátását, rokkantsággal kapcsola-
tos ügyek intézését segítettük;

– kaptunk egy ötéves, újszerű 
mosógépet, mellyel egy istápoltunk 
részére mosunk, mosószeradományt 
szintén kaptunk több hónapra ele-
gendőt;

– egy Karitasz-tagunk hagyaté-
kot számolt fel, abból mikrót, hűtőt, 
konyhai eszközöket, növényeket és 
még nagyon sok hasznos tárgyat 
adományoztunk oda, ahol szükség 
volt rá, még karácsonyi üvegdí-
szeket is kapott egy kisgyermekes 
család.

Egy különleges projektbe is 
belefogtunk három éve. Gazdát-
lan állatokat viszünk ivartalanítani, 
majd gazdikat keresünk számukra. 
Azonban egyre több az olyan család, 
ahol szűkösen élnek, de vannak 
hobbiállataik. Ivartalanításra sajnos 
nincs pénzük, így az elmúlt két 
évben ezeknek a családoknak az 
állatait is bevontuk a programba. 
Mostanáig mintegy 50 macska és 3 
kutya ivartalanításán vagyunk túl. 
Ebben nagy segítséget nyújtott az 
önkormányzat, a költségek fenn-
maradó részét pedig magánemberek

adományából finanszíroztuk, vala-
mint tárgyi adományt is kaptunk új 
kisállathordozó és törölközők for-
májában.  

Jelenleg egy búvárszivattyú vá-
sárlása előtt állunk egy olyan férfi 
számára, akinek nincs sem veze-
tékes vize, sem csatornája, de sze-
rencsére az udvaron van egy kútja. 
Valljuk, hogy kicsiny Karitasz cso-
portunk valójában a kinyújtott keze 
katolikus közösségünknek, sőt egyre 
inkább az egész faluközösségnek. 
Hiszen mi az időnket, energiánkat, 
nyitott szemünket, szeretetünket 
igyekszünk adni, de anyagi forrá-
sok nélkül sokkal csekélyebb mér-
tékben tudnánk segíteni. Jó meg-
élni, hogy több mint 15 éve tartó 
jelenlétünk most már köztudott, 
számítanak ránk, és bizalommal 
vannak irántunk az emberek. 

Hálásan köszönjük folyamatosan 
érkező adományaikat és segítségüket! 
Nagy-nagy szeretettel várunk ön-
kénteseket, akik szívesen áldoznának 
idejükből, energiájukból, szeretetük-
ből azokra, akik erre éheznek! Elér-
hetnek bennünket a Pátyi Római 
Katolikus Egyházközség honlapján 
megadott elérhetőségeinken az 
„ude.hu” linken az „elérhetőség” fül 
alatt. 

Hájas Ágnes – Karitasz-önkéntes

Ízőrzők Pátyon! A Duna Televízió Ízőrzők című műsora forgatott Pátyon július 4-5-én 
több helyszínen, többek között a Hagyományok Házában.
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„A Kozáromi-tó 2023 márciusában került Páty Község Önkormányzatának tulajdonába. Május 20-án pedig 
tizenkét horgász az önkormányzat támogatásával megalakította a „Kozáromi-tó Horgászegyesületet”, melyet 
június 9-én a Törvényszék is bejegyzett” – adta hírül Páty Önkormányzat honlapja, s azt is, hogy a frissen alakult 
szervezet máris indult az Agrárminisztérium pályázatán a tó halgazdálkodási jogának 15 évre történő haszon-
bérbe vevéséért. A nyár folyamán ezt a jogot az Egyesület elnyerte, s együttműködési megállapodást írt alá 
a tulajdonos önkormányzattal. Ennek kapcsán kérdeztem Tóth András elnököt az új pátyi civil szervezetről.

Ismeretes, hogy Páty vezetése 
hónapokig tárgyalt a Kozáromi-
tóról, amely ugyan Páty közigazga-
tási területén belül helyezkedik el, 
de sokáig a Herceghalmi Állami Gaz-
daság kezelésében állt, majd az Agro-
system Zrt-hez került, és egy hor-
gászegyesület használta. Tóth András 
a herceghalmi horgászegyesületbe 
öt éve lépett be. „Eleinte az egyesület 
és a tulajdonos gondot viselt a tóra, de az 
utóbbi pár évben már nem történt haltele-
pítés, inkább csak pusztult a terület. Így 
amikor meghallottam, hogy Páty vissza 
akarja szerezni a tavat, bennem is megfo-
galmazódott, hogy akkor Pátyon kellene 
életre hívni egy horgászegyesületet, ami 
ténylegesen odafigyel a tóra.” András negy-
ven éve él Pátyon, de, mint mondja, 
nem volt könnyű összetoboroznia 
a civil szervezet alapításához szük-
séges létszámot, amit a jogszabály 
minimum tíz főben ír elő. Végül is 
a baráti, ismerősi körből sikerült 
tizenkét főt toborozni az alakuló 
gyűlésre, ahol elnöknek Andrást, 
helyetteseknek Bendl Mátyást és 
Végső Sándort választották. Aztán 
pályáztak és nyertek. „A horgászati 
jog az egyesületé, magyarázza, de a tulaj-
donos az önkormányzat marad. A fela-
datok elosztásához kellett együttműködési 
megállapodást kötnünk. Ebben a komo-
lyabb karbantartási feladatokat, mint a 
fűnyírás, a csapadékvíz-elvezetés, az ön-
kormányzat végzi. Mi pedig odafigyelünk 
a tóra, megoldjuk a haltelepítést, vigyá-
zunk, hogy csak sporthorgászatra hasz-
nálják, vagyis a halakat ne vigyék el, 
hanem dobják vissza a vízbe.” 

Tóth Andrástól megtudtuk, hogy 
jelenleg már 36 fős a tagság. Terveik 

Odafigyelni közös értékünkre

A KOZÁROMI-TÓ HORGÁSZEGYESÜLET

MSK z

között szerepel a tagtoborzás, az 
egyesület, illetve a horgászat nép-
szerűsítése, a fiatalok bevonzása, 
versenyek, horgásztáborok szerve-
zése. Az indulás is versennyel kez-
dődött: „csapatépítés céljából tartottunk 
háziversenyt augusztus közepén, rá két 
hétre pedig gyerekeknek hirdettünk hor-
gászversenyt.” A gyerekek sportver-
senyén tizenkét fiú és három lány 
vett részt, zömében 10–13 évesek, 
akiket a szülők kísértek. Az egyesület 
és az önkormányzat a verseny végén 
meghívta a résztvevőket egy halász-
lére, s a helyezettek pedig értékes 
horgászati eszközöket kaptak a tá-
mogató jóvoltából. „Kiemelt célunk, 
hogy nyissunk az ifjúság felé, s reméljük 
a taglétszámunk is hamarosan eléri az 
ötven főt. Mivel kicsi a tó, horgászhely 
szempontjából talán a jelenlegi létszám 
az ideális, de a stabil működéshez nem 
árt a több.” A gondos gazda felada-
tairól szólva elmondta, hogy máris 
sorompóval zárták le a tavat, hogy 
ne elkerítve legyen, hanem csak az 
autós behajtást akadályozzák meg, 

hogy ne tudjanak halat elvinni. 
„Már most látom, hogy lesznek köztünk 
néhányan, akik nyugdíjasként többet ki-
járnak, s figyelnek a rendre, hogy ne han-
goskodjanak, ne szemeteljenek, s ne en-
gedély nélkül horgásszanak. S ismerjük 
az átfogó tanulmányt is a tóról, az elké-
szítő szakemberrel szeretnénk felvenni a 
kapcsolatot, hogy egyeztessünk a fejlesz-
tésről. Az önkormányzattal közösen pedig 
egy kulturált parkot, közösségi teret sze-
retnénk a tó köré életre hívni, hogy a ter-
mészetre és egymásra tisztelettel figyelve 
legyen egy közös értékünk, pátyiaknak 
és ide kirándulóknak egyaránt.”

A tagok részére egyesületi tagdíj 
évi 15.000.-Ft, területi jegy évi 60.000.-Ft 

egyszeri költség 40.000.-Ft. 
Szeptembertől napijegyes horgászat várható, 

napi 3.000.-Ft, ezek a biai, illetve pátyi 
horgászboltban lesznek megvásárolhatók. 

A gyerek napijegy 1.000.-Ft, éves 10.000.-Ft. 
Elérhetőek a kozaromito@gmail.com címen, 

valamint a Facebookon is.
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„Egy nagy RG csarnokról álmodunk a lányokkal, és egy buszról, ami hozza-viszi a gyerekeket háztól 
házig” – meséli egyik nagy vágyát Kéringer Johanna, a PSE RG Szakosztályának edzője, aki négy éve 
került a PSE-hez, s jelenleg már nyolcvan lánnyal foglalkozik. Az alig 25 éves, fiatal tehetség beszélgeté-
sünk napján szerezte meg a ritmikus gimnasztika mesteredzői képesítését többedik diplomaként a 
munka és a doktori iskola mellett. 

Johanna 2019 óta dolgozik a 
PSE-ben: „akkor diplomáztam testne-
velő edzőként, és Beznák Katalin, a 
PSE akkori edzője ajánlotta fel, hogy 
tanítsam a pátyi csoportot.” Mint mondja, 
Páty áll a szívéhez legközelebb. „Ha-
zajövök ide; most érnek versenyző korba 
azok a lányok, akik háromévesen nálam 
kezdtek el tanulni. Igazi közösséggé for-
málódtak ezalatt: például a 23 verseny-
zőnk nem igazán ismerte egymást aze-
lőtt, különböző korosztályból jöttek, kü-
lönböző iskolákból; most viszont a leg-
jobb barátnők, a szőnyeg szélén szurkol-
nak egymásnak, s amikor nincs edzés, 
akkor is szívesen tartanak együtt. Látom, 
hogy ki tudnak teljesedni itt. A legna-
gyobb rajongójuk pedig – mindegyik kis 
tanítványomé – én vagyok. Büszke va-
gyok az eredményeikre is: idén két junior 
versenyzőnk is továbbjutott az országos 
döntőbe a vidék bajnokságról. Ők heti 
három-négyszer edzenek velem, s olyanok-
kal versenyeznek, akik ennél sokkal 
többet készülnek, nálunk sokkal fej-
lettebb infrastrukturális környezetben.”

Johanna nemcsak mozgást tanít, 
s nemcsak versenyre, bemutatókra 
készít fel, hanem a legfontosabb 
számára, hogy inspiráló, segítő kö-
zösség formálódjon, és a lányok 
személyisége is fejlődjön. „Nekem 
ők a gyermekeim, s hálás vagyok a szü-
lőknek, hogy egy-egy edzés erejéig köl-
csönadják nekem őket. Nagyon szigorú 
vagyok velük, abban hiszek, hogy a sok 
munka és szorgalom mindenkinél meg-
hozza a gyümölcsét. Az egymás iránti 
tiszteletet pedig elvárom a gyerekektől és 
a szülőktől is. A közösségben nem en-
gedhető meg a szakadék, mert mi egy csa-
pat vagyunk! Előfordul sajnos, ponto-
zásos sportág lévén, hogy igazságtalan 
eredmény születik egy-egy versenyen, mert

RG, epigenetika, gerontológia

KÉRINGER JOHANNA KÜLSŐ/BELSŐ TARTÁSRÓL

nem tartom jónak, noha megengedett, hogy 
beüljek a pontozóbírók közé. Nekem 
fontosabb, hogy ezek a gyerekek jó embe-
rek és jó sportolók legyenek, minthogy 
eredményesek mindenáron! S nagy fele-
lősséggel tartozom feléjük, hogy megta-
nuljanak emelt fővel nyerni és veszíteni is, 
mert ez belső tartást ad számukra. 

Johanna Dosek Dorka Róza 
gyógytornásszal és a Magyar Tánc-
művészeti Egyetemen végzett klasz-
szikus balett művésznővel dolgozik 
együtt: „Rozi tapasztalata a tánc terén 
és a szemléletmódja, a prevenció értéké-
nek közvetítése, igazi példa a gyerekek-
nek, és nekem is. Sokat tanulhatunk tőle, 
és azt hiszem jól kiegészítjük egymást.” 

A PSE RG Szakosztályához je-
lenleg ovis és iskolás kezdő csoport, 
valamint haladó és versenyző csapat 
tartozik, amelyen belül egyéni ver-
senyre is felkészítenek. 

„Az ovis kezdéshez nem ragasz-
kodom, de ovis tornaként az RG-s moz-
gáselemek hatékonyak a képességfejlesz-
tésben, a rendszeres edzés azonban ma-
gában hordja, hogy a kicsi három év múlva 
megunja, abbahagyja a sportot. Hat-
hétéves korban ideális elkezdeni, mert 
kognitívan fejlettebb a gyerek, gyorsab-
ban tud haladni, s még akkor is verse-
nyezhet majd. Az élsportolók huszonéves 
korukig űzik ezt a mozgásformát ver-
senyszerűen, mert addigra elfáradnak, 
kiégnek, a felnőtt versenyzők jó része 
16–18 éves sajnos. Ebben a sportágban 
Magyarországon kevés az edző, minde-
közben egyre magasabbak a követelmé-
nyek, ezáltal nagyobb a sérülés veszélye. 
Ugyanakkor olyan összetett, kis izmokat 
erősítő mozgáselemeket tanulnak, ami 
bármely sportágat előkészíti. Ráadásul 
az iskolai oktatást is támogatja, köny-
nyebben tanulnak írni, olvasni, jobban

„Nem tehetünk nagy dolgokat, csak kis dolgokat nagy szeretettel.”
(Teréz anya)
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tudnak koncentrálni ezek a gyerekek. 
Az RG esztétikai sport, fejleszti a moz-
gáskoordinációt, javítja a tartást, kul-
turált mozgással segíti a nőiesség kiala-
kulását. Mondhatni, a kulturális nevelés 
hiánypótlását is végezzük általa.”

A heti három edzést három he-
lyen tartják jelenleg: „örülünk, hogy 
idén a Waldorf  és a Bocskai iskola ingyen, 
a Művház jelképes bérleti díjért adja a 
termet, de már a Bocskaiban sem férünk 
el.” Johanna négy évvel ezelőtt 35 
gyermekkel kezdett Pátyon, sokan 
közülük a környékből jöttek, mert 
tanít a Telki SE-ben, előtte pedig 
tartott tanfolyamot Bicskén, Száron, 
Mányon, így több gyermek követte 
a PSE-hez. Most pedig már 80 fős a 
szakosztály. „A jelenlegi helyszínekért 
is hálásak vagyunk, hiszen az első három 
év alatt edzettünk a műfüves focipályán, 
az idősek otthonában, a rekortán pályán, 
a Waldorf  iskola udvarán, a lovardá-
ban, de ebédlőben, öltözőben is. Sajnos, 
évről évre komoly gondot és stresszt jelent 
a helyszín megtalálása. Egy 6–8 méter 
belmagasságú teremre lenne szükségünk, 
ahol 13×13 méteres szőnyeg elfér, de ez 
sehol nem biztosított jelenleg Pátyon. Egy 
nagy RG csarnokról álmodunk és egy 
buszról, ami hozza-viszi a gyerekeket 
háztól házig. Nagy ajándék lenne! 

Az évzáró gálánkon, ahol minden 
csoportunk fellépett, a versenyző lányok 
megleptek, s a 25. szülinapomra írtak 
egy verset, amit azóta is, ha tehetem, 
lefekvés előtt meghallgatok. Ebben több-
ször említik ők is, hogy milyen boldogok 
lennének egy tornateremmel.”

Kéringer Johanna elhivatottsá-
gánál csak munkabírása és sze-
rénysége nagyobb. Teréz anya gon-
dolatát tartja vezérfonalának: „Nem 
tehetünk nagy dolgokat, csak kicsi dol-
gokat nagy szeretettel.” Johanna így 
tekint számtalan egyéb feladatára 
és eddigi életútjára is. 18 évig spor-
tolt, legjobb versenyeredményét a 
felnőtt szalag egyéni országos baj-
nokságon érte el. A Telki SE-ben 
kezdett, ahol ma is edzősködik. 

„Drága szüleim (apukám focista volt, 
anyukám balerina szeretett volna lenni) 
háromévesen beírattak egy RG tanfo-
lyamra, ahol Zsuzsa néni teljesen elva-
rázsolt engem: ő most is a példaképem, 
Fajtné Thuróczy Zsuzsanna volt ugyanis 
a nevelő edzőm. Nem számítottam ügyes-
nek, nem látszott különösebb adottsá-
gom, de nagyon-nagyon szerettem, és annál 
is szorgalmasabb voltam.” A pálya-
választásánál pedig már tudta, hogy 
bármit tanul is, de az RG-t nem 
engedi el. „Egy természetvédelmi mér-
nöki nyílt napról hazajőve döntöttem a 
TF mellett, és testnevelő edző szakra 
adtam be a jelentkezésemet. A felvételi 
nagy kaland volt: bénán futottam, a 
labdajátékban is ügyetlenkedtem, a bir-
kózás sem igazán ment, de a szóbeli, az 
elmélet felhúzta a pontszámomat, és első-
re felvettek. A három év alatt rengeteget 
gyakoroltam, mert nemcsak a saját sport-
ágamból kellett teljesítenem, hanem a többi-
ből is.” Majd mesterszakon a humán 
kineziológiát (mozgástudományt) 
választotta, azon belül pedig telje-
sítménydiagnosztikával és sport di-
etetikával foglalkozott, és kicsit be-
tekinthetett a gerontológiába (öre-
gedés kórtanával foglalkozó tudo-
mányba) is. Ezután felvételizett a 
doktori iskolába, és a Molekuláris 
Edzésélettani Kutató Központban 
egy féléves epigenetikai (a gének és 
a környezet vizsgálata) kutatásban 
vett részt, ahol 50–70 év közötti 
emberek kronológiai és biológiai 
életkora közti különbséget vizsgál-
ták egy edzésprogram hatékony-
ságán keresztül, ami azt eredmé-
nyezte, hogy a résztvevők a kronoló-
giai/naptári életkoruknál két-három 
évvel fiatalabban kerültek ki a prog-
ramból. „Sportágspecifikus sportpszicholó-
giából szerettem volna doktorálni, de nem 
találtam témavezetőt. Óriási megtiszteltetés 
ért, amikor egy vizsga után Radák professzor 
úr hívott a kutatólaborba dolgozni. Na-
gyon élvezem a tudományos közeget, a 
nyugalom szigete számomra, amikor a 
laborban ülök és pipettázom a véreket.” 

A doktori képzés kapcsán még 
megjegyzi, hogy azért is fontos szá-
mára, mert úgy tud hiteles lenni 
edzőként is, ha megtett, megtanult 
mindent, ami okosabbá, bölcsebbé 
teszi abban, amit csinál. És hang-
súlyt fektet a megelőzésre, a preve-
ncióra is, „mert borzasztóan nagy fele-
lősség emberekkel foglalkozni!” 

Johanna kiapadhatatlan lelkese-
dése és lendülete példa értékű, a 
titkáról csak annyit mond: „a sok 
munka és a Jó Isten segítsége.”

Szádváriné Kiss Mária

a sok munka és szorgalom 
mindenkinél meghozza 

a gyümölcsét. Az egymás 
iránti tiszteletet pedig 
elvárom a gyerekektől 

és a szülőktől is. 

Johanna Alexandrával
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Még nem profi focistának tartják magukat, de terveik között szerepel, miközben a sport mellett tanulni 
is szeretnének. Két 18-19 éves lány, akik tíz éve KEZDTEK FOCIZNI, a PSE-ben találkoztak először, s 
Gravencz Gréta és Peszlen Dóra azóta barátnők. A nyári szünetben két edzőtábor között sikerült egy 
beszélgetés erejéig elérnem együtt, mindkettőjüket.

– Ki-ki hogyan talált rá a focira? 
Honnan indultatok e nem a leg-
tipikusabb női sportág felé?

Dóra: Régóta fiús sportot űztem, 
mert dzsúdóztam, s egyszer elmen-
tem egy fociedzésre, s máris rákap-
tam a focira.

Gréta: Én csak otthon szerettem 
labdázni, és focimeccset nézni apu-
kámmal. Egyszer aztán levitt egy 
fociedzésre, és ott ragadtam.

– Ez hány éve történt és hol?
D: Tíz éve és a PSE-ben, amikor 

még nem volt lány csapat, így a 
fiúkkal kezdtünk.

G: Szerencsére egy időben talál-
tuk meg az egyesületet, ami mind-
kettőnknek jól jött.

D: A fiúk ugyanis nem igazán fo-
gadtak be bennünket, pedig tán a fele 
csapatnál jobbak voltunk, de például 
nem nagyon passzoltak nekünk…

G: Nem bandáztunk velük, vi-
szont ketten jobban összetartottunk.

– De már csak lány csapatban 
játszotok.

D: A Puskás Akadémia lány U19 
csapatában játszom csak. 

G: Most nyártól a Haladás Vik-
tória NB1-es csapatával kezdem a 
felkészülést, bár még nem tekin-
tem profinak magamat. A szezon 
során még az U19-hez is vissza-
játszhatok, hogy meglegyenek a 
meccsperceim, hisz minél többet 
játszunk, annál több tapasztalatot 
szerzünk, ami kell a fejlődéshez.

D: Egyébként amikor a Vasasba 
kerültünk, ott is csak akkor indult a 
lány foci, ezért még játszottunk a 
fiú csapatban is. De szerettem is 
velük játszani mindig.

G: Én is.
– Elhívtak benneteket a PSE-

től a Vasasba?

A PSE-től a profi fociig

PESZLEN DÓRA ÉS GRAVENCZ GRÉTA TÖRTÉNETE

G: Nem, mi kerestük meg az ed-
zőket a Vasasban, mert fejlődni sze-
rettünk volna. A PSE-ben jó alapot 
kaptunk, de a lány foci ott még alakuló-
ban se volt, így a bajnokságban pedig 
már nem tudtunk a fiúkkal játszani.

– Ezek szerint a Vasasban 
még játszottatok együtt. Utána 
merre vitt az utatok?

G: A Vasas után öt évet az MTK-
ban töltöttem, s egy éve mentem át 
az Illés Akadémiára, Szombathelyre. 
Ekkor is magam kerestem meg az 
edzőket, akik elhívtak próbajátékra, 
s utána felvettek.

D: A Vasas után én a Fradiban 
játszottam pár évet, s utána kerültem 
a MTK-hoz, ahol még egy évig talál-
koztunk Grétával. Most pedig Fel-
csúton, a Puskás Akadémián focizok.

– A szombathelyi Illés Akadé-
mia, a Fradi, a Puskás Akadémia 
osztozott az U19-es bajnokság 
első három helyén idén, szoros
végjátékban. Tehát igen erős csa-
patoknál játszotok mindketten, 
ami komoly elköteleződést igényel

tőletek. Mindeközben középipko-
lába jártok, jön az érettségi, a 
felvételi. Hogyan tudjátok mind-
ezt térben, időben összehan-
golni?

D: A Puskás Akadémiához tar-
tozó Letenyei Lajos Gimnázium-
ban tanulok Felcsúton, s a kollégi-
umban lakom. A tanulás is jól megy, 
4,9-es átlagom volt.

G: Én is az akadémia kollégi-
umában lakom Szombathelyen, de 
a Városmajori Gimnáziumtól nem 
akartam elszakadni, ezért marad-
tam ott, s egy éve magántanuló let-
tem. Ebben támogatnak a tanáraim 
és a diáktársaim is. Hétvégenként 
hazamegyek, s hétfőnként megírok 
három-négy dolgozatot, s év végén 
vizsgázom több tárgyból. Az osz-
tálytársaim rendszeresen küldik az 
órai anyagokat, és online kapcso-
latot tartok a tanárokkal is. 

A versenysport áldozattal is jár.
A súlyunkat rendszeresen ellenőrzik, 

az étkezésre is figyelnünk kell.  
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– Gondolom, elég szigorú a 
napirendetek, hogy az iskola és 
a sport is beleférjen. Barátokra, 
bulira jut idő?

G: Fél hét-hét között kelek, 
délelőtt és délután edzés, heti két-
szer német és olasz nyelvtanárhoz 
járok, ahogy időm engedi, tanulok, 
s este tízkor már lefekszem. Bulizni
nem szoktam menni, inkább egyszer-
egyszer pizzázni, vagy a koleszban 
együtt meccset nézni. Szeretek raj-
zolni, zenét hallgatni – ezek is ki-
kapcsolnak.

D: Nálam is hasonló a helyzet, 
este tanulás után, amint tudok, le-
fekszem, mert elfáradok. A buli 
nálunk például, hogy kimegyünk 
gyakorolni, vagy csak kicsit hü-
lyéskedni a pályára, persze azért 
igazi is előfordul néha, de mi alko-
holt nem fogyasztunk. Ezen kívül 
engem pihentet, ha filmet nézek, 
zenét hallgatok. El is fáradunk a 
nagy terhelés miatt, ezért energiánk 
se nagyon marad másra.

G: A versenysport áldozattal is 
jár. A súlyunkat rendszeresen elle-
nőrzik, az étkezésre is figyelnünk 
kell. A barátaink jó része a sport-
társaink közül kerül ki, hisz velük 
találkozunk naponta, így hozzájuk 
kötődünk jobban, bár nekem a gimi-
ből is van pár jó barátom.

D: És persze egymásnak is ba-
rátai maradtunk.

– Soha nem voltatok féltéke-
nyek egymásra?

D: Sose féltékenykedtünk vagy 
irigykedtünk egymásra. Ha játszot-
tunk is egymás ellen, más pozíci-
óban szerepeltünk.

G: A meccsen természetesen 
ellenfélnek tekintjük a másikat, de a 
pályán kívül semmilyen ellentét 
nincs köztünk. 

– Milyen tulajdonságát emel-
nétek ki egymásnak?

D: Grétában minden megvan, ami 
ahhoz kell, hogy profi focista legyen, 
ő az áldozatokat simán meghozza.

G: Dóri egy kitartó lány, a Puskás 
Akadémia az egyik legjobb csapat, 
neki is minden adott, hogy kiváló 
focistává váljon.

– Érettségi, felvételi előtt áll-
tok. Hogyan tovább? Marad a 
profi futball, vagy esetleg to-
vábbra is párhuzamosan foci és 
tanulás?

G: Még nem tartom profinak 
magamat, anno kedvtelésből kezd-
tem el a focit, de egy ideje az a 
célom, hogy profi játékos legyek. 
Ugyanakkor mellette szeretnék ta-
nulni. A humán terület érdekel, ami 
a sporttal kapcsolatos, például sport 
dietetika.

D: Én sem gondoltam soha, 
hogy csak focizni fogok, mindig 
akartam tanulni is a sport mellett. 
Szeretem a matekot, gondolkodom 
a közgázon, az informatikán. Nekem 
Amerika a cél, sportösztöndíjjal. 
Ott az egyetem és a foci egy helyen, 
egy rendszeren belül megoldható, 
úgy mint nálunk az akadémiákon. S 
ha sikerül kijutnom, egy évem van, 
hogy eldöntsem, milyen szakon 
folytatom tovább. 

Szádváriné Kiss Mária

A Zetelaki Néptáncegyüttes előadása a művházban
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Árpád-kori templom és jelentős kiterjedésű falumaradvány leleteire bukkantak a Páty határában fel-
tárást végző MNM Nemzeti Régészeti Intézet munkatársai. A Magyar Nemzeti Múzeum Nemzeti 
Régészeti Intézetének munkatársai előzetes régészeti dokumentáció keretében próbafeltárást végeztek 
a Kozáromi-pataktól délre fekvő HelloParks által megvásárolt területen. 

ÁRPÁD-KORI TEMPLOM ÉS FALUMARADVÁNY PÁTY HATÁRÁBAN 

ÚJ KULTURÁLIS TÉR SZÜLETETT 

A szakemberek harminc munkanap alatt 45 kutató-
árkot nyitottak meg. A talált adatokat kiértékelik, ami 
alapján majd előírja a hatóság, hogy mely területeket 
kell a továbbiakban még feltárni. Itt a jövőben még 
egy nagyobb felületű régészeti ásatás várható.

A munkálatok során egy egyhajós, egyenes szentély-
záródású, észak-keleti tájolású, körülbelül 50 négyzet-
méter területű Árpád-kori, falusi templom alapjait ta-
lálták meg a régészek. Az eredményekből az látszik, 
hogy a késő középkorban már elbontották a templo-
mot, körülötte egykor lazán beépülve, a patak völgyé-
nek irányában akár 20 hektáron is elhelyezkedhetett 
egy falusias település.

A felszínre került leletekből úgy gondoljuk, hogy a 13. század közepéig, vagy legkésőbb a késő Árpád-korig 
lakták a falut. Több leégett ház és pince nyomait találtuk meg, és a leletekből arra következtetünk, hogy itt megállt 
az élet az 1250-es évek környékén – meséli Mészáros Máté, az ásatást vezető régész.

(Teljes cikk: https://hirkapszula.hu/páty/arpad-kori-templom-es-falumaradvany-paty-hataraban )

MSK z

Kép és szöveg: www.hirkapszula.hu

A darabban húsz világhírű Omega-sláger csendült 
fel, a történetet öt musical színész és huszonkét táncos 
jelenítette meg. Az Experi Dance vezetője, a Pátyon 
élő Vona Tibor felelt teljes egészében a produkció elő-
adásáért. A program megvalósulását magáncégek tá-
mogatása is segítette. Az előzetes nagyszabású szerve-
zési és egyéb háttérfeladatokat a pátyi művház kis 
csapata és partnerei végezték. A helyszín pedig reme-
kül vizsgázott, s talán nem utoljára!

Különleges helyszínen, az új katolikus templom melletti, jól körülhatárolható, hangulatos téren fel-
állított színpadon, sok száz látogató előtt került bemutatásra a Gyöngyhajú lány balladája című rock-
musical Pátyon. 
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Köszönöm Cséke Endréné Vecsei Magdika jelentke-
zését, aki a júniusi számban megjelent 1. számú 
képhez adott információval segítette a szereplők azo-
nosítását. Ugyancsak köszönetet mondok Bereczki 
Gáborné Czemmel Margitkának, aki a júliusi számban 
látható 1. számú képhez minden hiányzó nevet felsorolt,

így ezek a képek már a kiegészítéssel kerülnek a 
gyűjteményünkbe.

A most közreadott képek nemcsak a tanulókról, 
hanem az adott korról, a családok, az intézmények 
helyzetéről és olyan dolgokról árulkodnak, amit a tár-
sadalmi változás évtizedének is nevezhetünk.

1. KÉP 
Az első képen a háború után született II. osztályos gyerekek 
láthatók az 1954/55-ös tanévben az öreg iskola ütött-kopott nyílt 
folyosója előtt Földes Zoltán tanítóval. Olyan régi padokon ülnek, 
aminek az ülő és az asztal része összeépített volt, négy, de szükség 
esetén öt deák is ült benne fegyelmezetten hátra vagy karba tett 
kézzel. A tanteremben szénnel fűtöttek a vaskályhában és minden 
év elején fáradt olajjal kenték fel a padlót, hogy a port lekösse. A 
fényképezés tiszteletére mindenki a legjobb ruhácskájában jelent 
meg, ami ünnepinek számított.

2. KÉP 
Az ötvenes évek második felére a változás igénye erősödött, ami 
elsősorban a külsőségek formájában jelentkezett. A Községi Tanács 
határozata alapján 1956 őszére elkészült az iskola külső tataro-
zása és ezzel együtt az udvar felőli nyitott folyosó beépítése is.
A következő tanév végzős diákjairól készült első tablót már itt 
helyezték el a szülők és a diákok közös akaratának megfelelően.
Kik láthatók a képen?

Múltidéző

'50-ES '60-AS ÉVEK

1 

Fentről lefelé, balról jobbra: 1. sor: Kosiba Pityu, ? Wiedermann Feri, ? Lukácsi Karcsi, ? Kovács Gyuszi, Peregovits Sanyi, Szabó János, ?
2. sor: ? Kovács Laci, Illés Laci, Horváth Gyurka
3. sor: Bottyán Magdi, Horváth Margit, Márfi Irén, Molnár Klári, Szolnoki Erzsi, Csuzdi Erzsi, 
      Unyi Erzsi, Unyi Marika, Elekes Márta, Kecskés Piroska, Bajtek Kati

Pátyi Állami Általános Iskola 1957/58 végzett növendékei, fentről lefelé, balról jobbra:
1. sor: Unyi Gábor, Kusner Ilona, Bakonyi Julia, Bóka Jolán, Bukó Éva, Silingi László
2. sor: Silingi János, Dani Éva, Lepsis Gizella, Baumgartner Anna, Tímár Éva, Csordás Éva, Hegedüs Mária, Kecskés Teréz, Lányi Mária, Markó Erzsébet,   

Czigány Erzsébet, Simon Ferenc
3. sor: Regős György, Csengei Gyula, Molnár László, Molnár Szabolcs, Mészáros Sándor, Szatlóczky Margit, Udvardi László, Döme László, Springeinszeisz János, 

Nagy János, Hollósi József
4. sor: Wlasits Gábor, Simon Pál, Galambos István, Kreisz József, Vanyek Endre, Kovács Bálint, Horányi József, Monori Ferenc
Tanárok: Uzonyi Mária, Dr. Lázár Andrásné, Moldován Jenő igazgató, Valentini László osztályfőnök, Molnár Jenő igazgatóhelyettes, Novoszád Jánosné
2. sor közepén: Szarvas Julianna /Julis néni/ hivatalsegéd

2 
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3. KÉP 
Az első és a harmadik kép között tíz év a különbség, de a körül-
mények változása jelentős. A csoportkép hátterében jól láthatók a 
beépített folyosó ablakai, és ők már 1960-tól vezetékes vízzel mos-
hattak kezet a tanteremben.  A lányok és a fiúk egyaránt csinosak, 
a kor hajviselete, divatja szerint öltözve, látszik, hogy összehangoltan 
készültek e nevezetes napra.

3 

1964. 8. osztály csoportképe, fentről lefelé, balról jobbra:
1. sor: Besnyi Géza, Simon Gyuszi, Grüner Laci, Urbán István /Pityu/, Sándor István, Szabó Endre, Mucsi Lali, Kecskés Gyuszi, Bakonyi Laci, Leczki Laci, 

Rokaly Sanyi
2. sor: Szalai Ildikó, Vasuta Miklós, Gál László, Moldován Jenő /Jenci/, Valentini László, Babarczi Irma, Szénásy Béla, Molnár Jenő tanárok, Hajdu Gyuszi, 

Sulyok István, Schneller Mátyás, Füstö Ili diákok, Hatvani Tibor tanár
3. sor: Dávid Irma, Baungartner Erzsi, Kovács Eta, Megtért Magdi, Mucsi Erzsi, Lehottyán Gyöngyi, Polgár Erzsébet, Polgár Magdolna, Juhász Margit, a 

mellette ülő nevét nem ismerjük.

A képek kölcsönzője Molnár Szabolcs, az adatolásban segített még Horváthné Szolnoki Erzsébet és 
Lukácsiné Csordás Sára. Köszönet a közreműködésükért!

– Páty Faluközösségért Alapítvány kuratóriuma nevében  Szabó Andrásné 

Faluséta

(Az épület ma a Kossuth u. 81. alatt található)A SZÖVETKEZETI BOLT VAGY RUHÁSBOLT 

A HANGYA Fogyasztási és Értékesítő Szövetkezet pátyi üzletének története 1910-re nyúlik vissza, 
Macskássy Sámuely akkori jegyző kezdeményezte.  

„Minden idők legsikeresebb magyar összefogása volt fél évszázadon keresztül a HANGYA, amely gazdasági alapról indult ki 
és legszélesebb társadalmi rétegeket fogta össze, gyakorlatilag Magyarország valamennyi települését az egész Kárpát-medencei 
régióban. Így lett a HANGYA az akkori Közép-Európa egyik legnagyobb vállalatcsoportja úgy a tagságát, mint a kereskedelmi 
tevékenységét illetően, hiszen 1940-ben több mint 2000 tagszövetkezete volt 700.000 taggal, 30 konzervgyára, 20 ipari üzeme, és 
400-nál több boltja. Termeltetett, hitelezett, feldolgozott, kis és nagykereskedett, nemcsak üzletileg, hanem szociálisan is segítette tagjait, 
jelen volt falvakban és városokban egyaránt.”  (A Hangya története: https://www.hangyaszov.hu/hangya)

Alakult: 1910.  
Székhely: Páty, Kossuth Lajos u. 170. 
Tagok száma: 367. 
Igazgatóság: Huszár Győző, Bikk András, Pásztor Béla. 
Ügyvezető: Tóth József.
Felügyelőbizottság: Silingi János, Kerék Ádám, Lukácsi Károly, Udvardi József, 
Pál Sándor, Elek Sándor, Mocsai Gábor, ifj. Polgár Zsigmond, Polgár Gábor, 
Laczkér István, Finta Károly, Sinkó Ferenc, Czigány Lajos. 

Évi forgalma a 30-as években meghaladta a 4 millió koronát, 
üzletrészek száma: 6430 db.
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Pátyon a szövetkezet központjá-
nak első épülete egy régi parasztporta 
volt, mely merőlegesen állt az utca 
vonalára, bejáratát lépcsőn lehetett 
megközelíteni. Az épület helyét ma 
a Kossuth Lajos utca 81. sz. alatt 
ismerjük, ami most a Polgármesteri 
Hivatalhoz tartozik.

A szövetkezet régi épülete annak 
idején teljesen hozzáépült a mellette 
lévő ingatlan épületéhez, mely aztán 
a további bővítések, átalakítások után 
néhány év múlva két, nagy, széles 
portálú kirakattal rendelkező, villa-
mosított áruházzá fejlődött.

A II. világháború és az azt kö-
vető társadalmi változások azonban 
alaposan befolyásolták a szövetkeze-
tek működését az egész országban. 
A sikeres felemelkedés egy bizonyos 
ideig, módosult formában ugyan, de 
haladt tovább. Történelmi tény, hogy 
a Pátyi Földművesszövetkezet Pest 
megyében elsőként, az országban 
harmadikként alakult 1945. 12. 15-én.
(Egyszer külön fejezet tárgya lehet, 
ennek a szövetkezetnek a története, 
de most térjünk vissza csak az épület 
történetére!)

A II. világháborút követően né-
hány évig vegyesboltként működött, 
de továbbra is Hangya-ként volt 
ismert. Többek között az élelmi-
szerjegyeket is be lehetett váltani. 
Akkoriban eladóként dolgozott itt 
Keszlerné „Margit néni” és Bóka 
Ágnes néni. Az 1948 utáni kommu-
nista hatalomátvétel következmé-
nyeként az összes Hangya vagyont 
kártalanítás nélkül államosították, a 
vagyon egy részét az újonnan alakult 
szövetkezetek kapták. 

Épületünkben az 50-es években 
is hasonló jellegű kereskedelmi egy-
ség működött, majd 1957-ben, fel-
újítás után, mint „Ruhásbolt” nyílt 
újra. A boltvezető Marnitz Ede volt. 
Még ebben az évben további hátsó 
helyiséggel bővült, mivel a Kossuth 
utca másik felében működő Gungl-
féle bolt már korábban bezárt, a volt 
tulajdonosával, Gungl Jánossal az 

új áruházban találkozhattunk újra 
egy vasboltként működő részlegben. 
És már a ruhák mellett papír-író-
szer, vas-edény, vegyszerkereskedés 
részlege is lett.

Az épületet a 60-as évek végén 
újra tatarozták, 1969-ben pedig Ipar-
cikkbolt nevet kapott. Ruhanemű, 
háztartási és műszaki áruk mellett 
könyvet árultak, sőt később búto-
rokat is. És ez így maradt sok-sok 
éven keresztül. 

1959-től, mint ipari tanuló került 
az üzletbe Molnár Gyuláné (Szta-
kovícs Valéria), aki 1976 végéig az 
üzletben dolgozott. Az emlékezet 
homályába veszett az a magasföld-
szintű épület, amely az üzlet mö-
gött, hátul az udvarban állt. Később 
egy itteni lakos, bizonyos „Rugó” 
órákat javított itt. 

A következő évtizedekben az 
épületet raktárnak használták. A 
rendszerváltás környékén újra fellen-
dült az élet az üzletben, mint Gaz-
dabolt folytatódott a kereskedelmi 
tevékenység benne. 

Hogy mikor került az önkor-
mányzat tulajdonába? Nem tudjuk, 
de azt igen, hogy egy kis ideig la-
kásnak is használták, majd Ifjúsági 
klubként és Kábel-tv stúdióként is 
hasznosították. Később a nagy helyi-
séget ketté választották, az egyik 
fele a Falugondnokság pihenő és 

 – Páty Faluközösségért Alapítvány, Helytörténet  Czentár László

raktárhelyévé vált, a másik részében 
pedig a Polgármesteri Hivatal Igaz-
gatási részlege kapott helyet. 

Ma ezekben a felújított helyisé-
gekben továbbra is megtalálható a 
Hivatal, a másik felében pedig Irat-
tárat alakítottak ki.

Köszönet az adatközlőknek:
Bognár András; Landi Lajosné (Polgár 
Ilona); Molnár Gyuláné (Sztakovícs Va-
léria); Simon István; Szabó Andrásné; 
Wiedermann Gábor
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A hirdetések valóságtartalmáért és a hibákból eredő károkért a kiadó nem vállal felelősséget!2023. augusztus  szeptember–

 kurir@paty.hu vagy 06 (23) 555 532

AZ ÖN HIRDETÉSÉNEK HELYE!

Páty Önkormányzatának lapja

Bővebb információk:
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A hirdetések valóságtartalmáért és a hibákból eredő károkért a kiadó nem vállal felelősséget! 2023. augusztus  szeptember–

FIGYELEM! ITT AZ SZ!Ő

Újabb lehetőség az évszak megörökítésére a KÉPEK 
pátyiaknak – PÁTYRÓL című fotók készítésére és 

leadására a 2024-es naptárhoz! 

Részletes leírás a Pátyi Kurír 2023. januári szám 
7. oldalán és a Facebookon olvasható. 

Jó fényeket! Kellemes fotózást!

Páty Faluközösségért Alapítvány kuratóriuma

PÁLYÁZAT
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